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 آسیب تقاضای کاذب فولاد
 به تولید کنندگان

مدیرعامل ش��رکت فولاد تاراز چهارمحال گفت: مشکل 
کمبود مواد اولیه باعث ش��ده تا در سالیان گذشته، میزان 
تولید واقعی شرکت فولاد تاراز از ۵۵ درصد ظرفیت تولید 
این ش��رکت تج��اوز نکند. ب��رای این ک��ه تولیدکنندگان 
محص��ولات فولادی بتوانن��د مواد اولی��ه موردنیاز خود را 
تأمین کنند و جهش تولید را رقم بزنند، تقاضاهای کاذب 

باید از بازار فولاد خارج شود و با حذف واسطه ها... 7 3
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دلایل افزایش قیمت 
فولاد و سیمان 

7

 نبود نظارت
 بر بازار آلومینیوم

3

 وزارت معادن 
می تواند احیا شود

 به روزرسانی
 تجهیزات معادن

ط��ا فلز گران بهایی اس��ت که توجه بس��یاری 
از س��رمایه گذاران را ب��ه خود جلب کرده اس��ت 
چرا ک��ه در پ��ی مش��کات اقتص��ادی همه گیر 
در جه��ان، س��رمایه داران ب��ه دنب��ال محلی امن 
ب��رای س��رمایه  های خ��ود بوده اند ب��ه نحوی که 
 در م��اه اوت ن��رخ ط��ا رکورده��ای تاریخ��ی 

را شکست...

از وظای��ف ق��وه مقنن��ه و مجل��س  یک��ی 
ش��ورای اس��امی پیگیری دغدغه ه��ای مردم 
و قانون گ��ذاری بابت رفع مش��کات موجود با 
استفاده از شیوه های مختلف است. گرانی قیمت 
فولاد و سیمان از مشکاتی است که مردم با آن 

مواجه هستند و همین موضوع...

سبقت نقره از طلا

معدنکاری در گذر زمان
بابک میرشکاری  
  کارشناس ایمنی، بهداشت 
و محیط زیست 

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

یکی از موضوعات مه��م و اصلی حوزه معدن 
ایمنی و حمل ونقل اس��ت، به همین دلیل برای 
آن دس��تورالعمل جداگانه ای وجود دارد. رعایت 
ایمنی در حمل ونقل بخش معدن مسئله بسیار 
مهمی اس��ت که باید به آن توج��ه کرد. ایمنی 
موضوعی کلیدی اس��ت که در بحث حمل ونقل 
معدن بر آن تاکید می ش��ود، چراکه این موضوع 
به طور مس��تقیم در تناژ تولید و پیش��رفت کار 
تاثیر گ��ذار اس��ت. براس��اس آیین نام��ه ایمنی 
معادن و حمل ونقل، برای دس��تگاه های مختلف 
معدن��ی قوانین متفاوت و خاصی وجود دارد که 

شرکت ها موظف به رعایت آن هستند. 
پرواضح اس��ت که قوانی��ن ایمنی برای تراکم 
ماش��ین آلات معدنی ب��ا قوانی��ن ایمنی داخل 
شهری بسیار متفاوت است؛ به طور مثال سرعت 
مجازی که برای ماش��ین آلات در بخش معادن 
تعریف می ش��ود حداکثر ۳۰ کیلومتر اس��ت و 
این عدد بس��ته به نوع دس��تگاه و عرض مسیر 
تغییر می کند. درب��اره اهمیت طراحی معدن و 
نگاهی که در داخل معدن به موضوع حمل ونقل 
وج��ود دارد، باید گف��ت رعایت اس��تاندارد در 
ع��رض جاده های معدن یکی از م��وارد کلیدی 
ب��رای افزای��ش ایمنی و کاهش ح��وادث ناگوار 

جاده ای است. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

نظرگاه
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ادامه از صفحه اول
هرچ��ه فاصله مع��دن تا محل ف��رآوری کمتر 
باش��د و حمل ونقل به صورت ریلی بیش��تر انجام 
ش��ود، حوادث هم کمتر و س��رعت و تناژ تولید 

افزایش می یابد.
سیستم های هوشمندی که روی ماشین آلات 
معدنی نصب می ش��وند یکی از عوامل تاثیرگذار 

در رشد ایمنی  بخش معدن به شمار می روند. 
ماش��ین های  به  وی��ژه  معدن��ی  ماش��ین های 
ب��زرگ و دامپت��راک ب��ا کامیون ه��ای جاده ای 
تفاوت گس��ترده ای دارند؛ چراکه سیس��تم های 

هوشمندی آنها را کنترل می کند. 
اگ��ر ماش��ینی بیش ازح��د مجاز بار داش��ته، 
س��رعتش ب��الا ی��ا نق��ص فنی داش��ته باش��د، 
سیستم های نرم افزاری آنها را شناسایی و کنترل 

می کنند. 
در ح��ال حاضر م��ا نیازمند تربی��ت رانندگان 

ماهر در بخش معدن هستیم. 
رانندگی با ماش��ین آلات معدنی با ماشین های 
دیگ��ر متفاوت اس��ت؛ بنابراین بای��د هر یک از 
مجموعه ه��ای معدنی تربیت رانن��دگان خود را 

مدنظر قرار دهند. 
بای��د مهارت ه��ای تکمیلی ب��رای آنها در نظر 
گرفت و به صرف اینک��ه گواهینامه دارند به آنها 

اعتماد نکرد.
رس��اندن م��واد معدنی ب��ه کارخانه ه��ا برای 
فرآوری باید در ایمنی کامل انجام شود؛ بنابراین 
رعایت اس��تاندارد در جاده های کش��ور مس��ئله 
 مهمی است که می تواند به رشد تولیدات معدنی 

کمک کند. 
ب��اور دارم ماش��ین های معدن��ی بای��د به روز 
 باش��ند و سیس��تم کنترل هوش��مند روی آنها 

نصب شود. 
بعض��ی از قطع��ات بای��د در زمان مش��خصی 
تعمی��ر یا تعویض ش��وند، بازدیده��ا و تعمیرات 
و چک  ه��ای مس��تمری روی آنه��ا انجام ش��ود 
 ت��ا بتوانی��م ب��ا ایمنی کام��ل به ادام��ه فعالیت

بپردازیم.

 برگزاری دومین 
جلسه رفع موانع 

سازمان های توسعه ای

دومین جلسه بررسی و رفع موانع سازمان های 
توس��عه ای با حضور رئیس کمیس��یون صنایع و 
معادن مجلس و روس��ای سازمان های توسعه ای 

در ایمیدرو برگزار شد.
به گزارش روابط عموم��ی ایمیدرو، در دومین 
جلس��ه رفع موانع س��ازمان های توسعه ای، که با 
حض��ور رئیس هیات عامل ایمی��درو، مدیرعامل 
س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی، 
سرپرست هیات عامل ایدرو و مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع پتروش��یمی برگزار شد درباره نقش 
سازمان های توس��عه ای در توسعه کشور و موانع 
حقوقی پیشروی س��ازمان های توسعه ای تبادل 

نظر شد.
در ای��ن جلس��ه، عزت الله اکبری تالارپش��تی، 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس، آمادگی 
 خود را برای رفع موانع پیش��روی این سازمان ها 

اعلام کرد.
در ابتدای این جلسه، خداداد غریب پور، رئیس 
هیات عام��ل ایمیدرو، گزارش��ی از فرصت های 
توس��عه ای بخش معدن و صنایع معدنی و نقش 
آن در اقتصاد کشور و نیز اقدامات ایمیدرو برای 
توس��عه این بخش و طرح های توسعه ای در حال 

اجرا ارائه داد.
بنا به این گزارش، جلس��ه نخس��تین بررسی 
و رف��ع موانع س��ازمان های توس��عه ای نیز هفته 
گذش��ته در محل س��اختمان ایدرو برگزار شده 
بود. این جلس��ات قرار اس��ت تا بررس��ی کامل 
موانع پیش��روی سازمان های توسعه و در نهایت، 
 دس��تیابی به راهکارهای مناس��ب برای رفع آنها 

تداوم یابد.

عض��و هیات مدی��ره ش��رکت 
کیمی��ا تاکید ک��رد: تامین مواد 
از مهم تری��ن موضوعات  اولی��ه 

امروز شرکت است.
به گزارش صنع��ت کار، ایرج 
تاج الدی��ن با اش��اره به ش��رایط 
این ش��رکت گفت: ما با وضعیت 
خوب��ی روبه رو هس��تیم و برای 

افزایش سرمایه در تلاشیم.
وی گفت: در حوزه حمل ونقل افزایش سرمایه را به سمت خرید کامیون ها می بریم تا 

هزینه حمل ونقل کاهش پیدا کند.
وی بی��ان کرد: نکته مهم دیگر بحث تامین مواد اولیه اس��ت، که از گلوگاه های مهم 
تلقی می ش��ود. در این باره ش��رکت های استانی را ایجاد کرده ایم تا معادن مختلف را در 

اختیار بگیرند.
تاج الدین افزود: در زنجان س��یمین معدن را ایجاد کرده ایم که ٢٢ درصد س��هام آن 
برای کیمیا اس��ت و چند معدن در اختیار دارد و در حال انجام فعالیت های اکتش��افی 

است.
عضو هیات مدیره ش��رکت کیمیا، تصریح کرد: یکی دیگر از زیرمجموعه های شرکت، 
مهدی آب��اد اس��ت که فاز ی��ک آن انجام و ف��از دوم آماده بهره برداری اس��ت که تولید 

١٠٠هزار تنی دارد و ظرفیت کلی به ١٥٠ هزار تن می رسد.
تاج الدین گفت: امروز حدود ٦٠ هزار کیلومتر مربع کار اکتش��افی انجام داده ایم تا به 
فاز بهره برداری برس��ند. همچنین درخواس��ت خرید سهام خزانه برای کیمیا نیز انجام 

شده است.
وی تصریح کرد: پیش بینی می ش��ود در س��ال جاری نس��بت به ٩٨ فروش رش��دی 

٢٦درصدی داشته باشد.
همچنین س��ود خالص در 3ماهه ٩٩ نس��بت به مدت مشابه سال گذشته ٢٤ درصد 

رشد داشته است.

دانش��یار دانش��گاه تربیت مدرس ته��ران درباره 
کاربرد متالورژی در ایران در حوزه معدن و فرآوری 
گف��ت: ژئومتالورژی در مقیاس ه��ای مختلف قابل 
اجراست و ما در ایران باید با نگاه متالورژیکی بخش 
اکتش��اف را به پیش برریم و نتایج تاثیرگذار آن را 

مشاهده کنیم.
 محمدرضا خالصی به ایراسین گفت: بعضی اوقات 
برای کارهای ابتدایی همچون ش��ناخت کانسنگ و 
مراحل فرآوری و تولید محصول اس��تفاده می شود 
و گاهی اوقات نیز در مراحل بالاتر برای شناس��ایی 
بافت کانس��ار، وارد کردن اطلاعات بافت کانسنگ، 
کمی ک��ردن اطلاعات زون های مختلف کانس��ار و 
بلوک های آن از نظر فرآوری استخراج مورد استفاده 
ق��رار می گیرد که در واقع کل زنجیره ارزش افزوده 
در بخش معدن است و جامعه اطلاعاتی این بخش 
را تش��کیل می ده��د. وی اف��زود: بنابراین می توان 
گف��ت تعاریف مختلفی از ژئومتالورژی در س��طوح 
مختلف وج��ود دارد که برخی از آن در ایران انجام 
ش��ده و از برخی جهات نیز می توان گفت در زمینه 
ژئومتالورژی هی��چ اقدامی در بخش معدن و تولید 

مواد معدنی در کشور انجام نشده است. 
به گفت��ه وی، ما از س��طوح بالات��ر از متالورژی 
اس��تفاده نمی کنی��م. برای مثال با اس��تفاده از این 
روش بعد از انجام اکتش��اف می توان اش��راف کامل 
به کانس��نگ داش��ت. از طرف��ی دیگر با اس��تفاده 
از ژئومتال��ورژی می ت��وان م��اده معدن��ی را از نظر 
زمین شناس��ی و اکتش��اف مورد بررس��ی قرار داد؛ 

همچنین در زمان استخراج با آگاهی کامل از اینکه 
کدام زون ها راحت تر اس��تخراج می ش��وند و از نظر 
خ��واص فیزیکی پایداری بهت��ری دارند نیز همه با 

کمک ژئومتالورژی ممکن می شود.
خالص��ی ادامه داد: زمانی ک��ه همه این اطلاعات 
را داش��ته باش��یم و بدانی��م م��اده معدن��ی بعد از 
اس��تخراج در فرآیند فرآوری چه رفتارهایی خواهد 
داش��ت و در نهایت محصولاتی که تولید می ش��ود 
چگون��ه خواهد بود، نتیجه بس��یار خوبی از فعالیت 
معدن��کاری و فرآوری به  دس��ت خواهی��م آورد. اما 
این درحالیس��ت که اکنون این دس��ت از اقدامات 
به وس��یله ژئومتالورژی در ایران انجام نمی ش��ود و 
اکتش��افات آن قدر به مرحله جزئیات نمی رسد که 
بتوان داده های ژئومتالورژیکی از آنها به دست آورد و 

از آنها در طراحی کارخانه ها استفاده کرد.
به گفته دانش��یار دانش��گاه تربیت مدرس تهران، 
اگر بخواهیم در س��طوح پایین ت��ر متالورژی را مد 
نظر ق��رار دهیم، می ت��وان گفت کارهای��ی که در 
ایران انجام می ش��ود بیش��تر در س��طح مطالعاتی 
و تحقیقاتی اس��ت و با عملیاتی کردن آن نس��بت 
به دیگر کشورهای پیش��رو در جهان فاصله داریم. 
البته بخش��ی از این فاصله به دلیل تجهیزات مورد 
نیاز ب��رای آنالی��ز و اندازه گیری های خاص اس��ت. 
مهم تری��ن تجهیزاتی ک��ه برای ارتب��اط دادن بین 
کانسنگ و فرآوری کانس��نگ لازم است تجهیزات 
اندازه گی��ری مث��ل KEM SCAN اس��ت که در 
ای��ران وجود ندارد و به چالش برانگیز اس��ت اما در 

مقیاس تحقیقاتی یکسری اقدامات انجام می شود تا 
خلاهای این بخش ها پر شود.

به گفته خالصی، به نظر می رس��د در صورتی که 
بتوان در س��طوح بالا از ژئو متالورژیکی نیز استفاده 
کرد آثار بسیار زیادی را در بخش تولید مواد معدنی 
کش��ور و همچنین اکتشافات خواهد داشت چیزی 
که ش��اید در ذهن مدیران کش��ور نی��ز امکان پذیر 
نباش��د. زیرا در برخ��ی از مجموعه ه��ای دولتی و 
خصوصی یک پله عقب هستیم از اینکه نمونه هایی 
که در مرحله اکتشاف به دست می آید کار مطالعاتی 
و بررس��ی آن کانس��نگ از جهات مختلف همچون 
فرآروی آن انجام نمی ش��ود، در نتیجه بعد از صرف 
هزینه ه��ای گزاف برای اکتش��اف و اس��تخراج آن 
ماده معدنی مش��خص می ش��ود که این ماده قابل 

استحصال و فرآوری نیست.
وی ادامه داد: این درحالیست که می توان با نگاه 
متالورژیک��ی فعالیت های اکتش��افی را به پیش برد 
و از همان ابتدا تس��ت فرآوری را تک تک نمونه ها 
انج��ام داد و خروج��ی کار و محصولی که می توان 
از آن تولید کرد را مش��خص کرده و بر آن اس��اس 
برنامه ریزی برای ادامه اکتشاف، طراحی استخراجی 
و طراح��ی کارخانه را انجام داد. زیرا در این صورت 
نتیجه کار کاملا متفاوت و در مقیاس کلان بس��یار 
تاثیرگ��ذار خواهد بود. در واق��ع با کمک این روش 
می توان به بازگشت سرمایه و میزان پولی که معدن 
ی��ا کارخانه تولید می کند را می ت��وان با کمک این 

روش مشخص کرد.

نگاه متالورژیکی نیاز امروز بخش اکتشافمواد اولیه مهم ترین گلوگاه بخش معدن

راه اندازی نخستین شرکت سهامی عام  �
پروژه تحت مدیریت ایمیدرو

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو 
همچنی��ن گف��ت: ش��رکت 
توس��عه معادن و فل��زات )با 
مدیریت ایمیدرو(، نخستین 
ش��رکت بورس��ی اس��ت که 
»شرکت سهامی عام پروژه« 
راه ان��دازی کرده اس��ت. غریب پ��ور درب��اره جایگاه 
ش��رکت های این بخش یادآور شد: ارزش شرکت های 
معدن و صنایع معدنی بورس��ی ٦٥ میلیارد دلار است 
که شامل ٨٥ ش��رکت در بازار بورس هستند. مقایسه 
P/E نش��ان می دهد که ش��رکت های بخش معدن و 
صنای��ع معدنی ب��ا وجود جذاب بودن، س��ود کمتری 
تقسیم کرده و بیشتر سود را به سمت اجرای طرح های 
توس��عه ای هدایت کرده اند. نسبت P/E شرکت های 
مع��دن و صنایع معدنی ٢٦ درصد اس��ت در حالی که 
فضای رشد تا 3٠ درصد ) متوسط نرخ پی/ ایی بازار( را 
دارن��د. وی همچنین گف��ت: در حالی که ١٤درصد از 
درآمد ش��رکت های بورس��ی در اختیار این شرکت ها 
اس��ت اما ٢3درصد از س��ود را در اختیار دارند. رئیس 
هیات عامل ایمی��درو با تاکید بر اینکه ش��رکت های 
بزرگ بخش��ی از س��ود خود را صرف توسعه کرده اند، 
گفت: در ش��رکت های زیرمجموعه ایمیدرو، ش��امل 
ف��ولاد مبارکه، م��س، گل گه��ر، فولاد خوزس��تان، 
چادرملو و...، ٤ میلیارد و ٨۷٩میلیون یورو و ٤٠ هزار 
میلی��ارد تومان طرح توس��عه ای تعریف کرده ایم. وی 
تاکید کرد: این امر نشان از آینده درخشان شرکت های 
معدنی و صنایع معدن��ی در بورس می دهد.غریب پور 
افزود: ارزش ش��رکت های مع��دن و صنایع معدنی در 
بورس به نرخ ارز نیما، ۷3میلیارد دلار اس��ت در حالی 

که کل ارزش بازار ٢۷٤ میلیارد دلار است با احتساب 
فرابورس به 3٢٢میلیارد دلار می رسد. 

در ادامه امیر صباغ، مدیر س��رمایه گذاری و اقتصادی 
ایمی��درو به ارائه پیش��نهادهای ایمیدرو برای تقویت 
بازار ب��ورس پرداخت و اظهارکرد: تش��کیل صندوق 
بازارگردان��ی ب��ه ارزش 3٠ه��زار میلی��ارد توم��ان، 
اج��رای مصوبه بورس درباره مصوبه ١٠درصد س��هام 
خزان��ه، اجرای مصوب��ه ب��ورس اوراق اختیار فروش 
تبع��ی و بیم��ه س��هام، تس��ریع در افزایش س��رمایه 
ش��رکت ها، تجدید ارزیابی در ص��ورت لزوم، افزایش 
اعتبارات س��بدگردانان مس��تقل، هماهنگی بیشتر 
با ش��رکت های حقوقی فروشنده س��هام برای کنترل 
هیجان��ات بازار و هماهنگی بیش��تر ب��ا بازارگردانان 
 ش��رکت های تابع��ه ایمیدرو جزو پیش��نهادهای این

سازمان است.
 وی تاکید کرد: س��هام ش��رکت هایی همچون فولاد 
مبارکه، ملی مس، گل گهر، چادرملو، فولاد خوزستان و 
 فولاد خراسان، بنیادی است و می تواند نجات بخش کل

 بورس باشد. 
صباغ یادآور ش��د: افزایش سرمایه شرکت های بزرگ 
معدن و صنایع معدنی از 3٤هزار میلیارد تومان س��ال 

٩۷ به ٨٩هزار میلیارد تومان در امسال می رسد.
صن�دوق س�رمایه گذاری مش�ترک  �

می آید
صن��دوق  ایج��اد  ب��ا 
س��رمایه گذاری مشترک، 
آن دس��ته از ش��رکت های 
زیرمجموعه »ایمیدرو« که 
ندارن��د،  بازارگ��ردان 
می توانن��د از س��هم خود 

حمایت کنند. 

در این زمینه، حس��ن قالیباف اصل گفت: در ٢روز 
مجوز بازارگردانی ش��رکت های فاقد بازارگردان، 

پس از ارائه درخواست، صادر خواهد شد. 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در این جلسه، 
ورود س��رمایه گذاران به بازار سرمایه در یک سال 
اخی��ر را فرصت��ی مهم برای اقتص��اد ملی و تامین 
مال��ی بخ��ش مولد اقتصاد دانس��ت و با اش��اره به 
تصمیمات اتخاذ ش��ده برای توس��عه ب��ازار گفت: 
امکان انتش��ار اوراق تامی��ن مالی بدون ضامن و از 
طریق رتبه بن��دی، یکی از تصمیماتی اس��ت که 
در س��ازمان بورس اتخاذ ش��ده و ش��رکت »فولاد 
مبارک��ه« به عنوان نخس��تین ش��رکت به حجم 
١٠هزار میلیارد توم��ان از این امکان بهره برداری 
ک��رد. این روش ب��رای تامین مالی ش��رکت های 
فل��زی و معدن��ی به وی��ژه ش��رکت های مجموعه 
 ایمی��درو ک��ه بنیه مال��ی خوبی دارن��د، ظرفیت 

مناسبی است.
وی ب��ه دیگر اقدامات انجام ش��ده در س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار اشاره کرد و گفت: زمان صدور 
مجوز افزایش س��رمایه ها ب��ه ٥ روز کاهش یافت؛ 
به این ترتیب ش��رکت ها بیش از ای��ن زمان برای 

دریافت مجوز خود معطل نخواهند شد.
رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار به مصوبه 
مجلس درباره افزایش سرمایه از محل صرف سهام 
اش��اره کرد و افزود: این مصوب��ه امکان می دهد تا 
ش��رکت ها ب��ر اس��اس قیم��ت روز و ارزش بازار، 
افزای��ش س��رمایه بدهند و علاوه بر آن مش��مول 

٢٠درصد مزیت مالیاتی شوند.
صندوق ه�ای  � مالیات�ی  معافی�ت 

بازارگردان
همچنی��ن قالیباف مصوبه ش��ورای عالی بورس 

مبنی بر الزام شرکت ها به استفاده از بازارگردان را 
ضمانتی بر اجرای بازارگردانی در بورس دانست و 
گفت: موضوع بازارگردانی یکی از چالش های بازار 
در س��ال های اخیر بود که با ای��ن مصوبه ضمانت 
اجرای��ی پیدا خواه��د کرد؛ براین اس��اس، انتظار 
می رود همه ش��رکت ها به خصوص ٥٠ ش��رکت 
ب��زرگ این روی��ه را طی روزهای آت��ی آغاز کنند. 
بازارگردان��ی به معن��ای ایجاد تع��ادل در بازار با 

کنترل عرضه و تقاضای سهام است.
بازارگردان�ی  � صن�دوق  تش�کیل 

مشترک شرکت های »ایمیدرو« 
وی از تش��کیل صندوق بازارگردانی مش��ترک 
ش��رکت های »ایمیدرو« با هدف حمایت از سهام 
این ش��رکت ها تقدیر ک��رد و گفت: این صندوق ها 
می توانند در کنار بازارگردانی، اوراق تبعیِ مصوب 
ش��ده در ش��ورای عالی بورس را نیز به جای صرف 

نقدینگی منتشر کنند.
قالیب��اف بیان ک��رد: با ابلاغ نامه ای به ش��رکت 
بورس، الزامی بودن بازارگردانی اعلام ش��د تا آنها 
نیز این موضوع را به اطلاع شرکت ها و سهامداران 

عمده برسانند.
حمایت مجلس از بازارسرمایه ادامه  �

دارد
جلس��ه  ای��ن  ادام��ه  در 
محمدرض��ا پورابراهیمی، 
کمیس��یون  رئی��س 
اقتص��ادی مجل��س هم با 
اشاره به خلق روزانه ١٥٠٠ 
میلیارد تومان نقدینگی در 
کش��ور، بازار س��رمایه را برخوردار از ظرفیت های 
کافی برای جذب این میزان نقدینگی دانست. این 

نماینده مجلس ش��ورای اسلامی، با تاکید بر لزوم 
مدیریت این نقدینگی گف��ت: درحال حاضر بازار 
سرمایه در شرایط استثنایی قرار دارد و باید از این 

فرصت تاریخی استفاده کند.
وی تصریح کرد: »ایمیدرو« در یک اقدام بسیار 
خوب یک صندوق مش��ترک با ه��دف حمایت از 
ش��رکت های معدن��ی و صنایع مرتبط ب��ا آن که 
در بازار س��رمایه حضور دارند تش��کیل داد و امید 
می رود دیگر س��هامداران عمده و نهادهای حاضر 

در بورس نیز از این روش استفاده کنند.
وی اضافه کرد: فردا نیز با حضور رئیس کل بانک 
مرک��زی، وزیر اقتصاد و مدیران بازارس��رمایه و به 
دنبال جلس��ه غیرعلنی امروز، روش های عملیاتی 
حمایت از بازار س��رمایه بررسی و سرفصل ها اعلام 

می شود.
پورابراهیمی ادام��ه داد: بازارس��رمایه، بازاری 
توانمند و موثر در اقتصاد اس��ت و مجلس در زمینه 
اس��تفاده حداکثری از ظرفیت های این بازار تمام 
ت��لاش خود را ب��ه کار می ب��رد و از بازار س��رمایه 

حمایت می کند.
س�هم ۲۰ درص�دی )س�هام ش�ناور(  �

شرکت ها در صندوق
در پای��ان ای��ن جلس��ه مقرر ش��د ت��ا صندوق 
س��بدگردانی ب��ا ه��دف حمایت از ش��رکت های 
زیرمجموعه »ایمیدرو« تش��کیل شود. شرکت ها 
هر ی��ک معادل ٢٠ درصد س��هام ش��ناور خود را 
به این صن��دوق بازارگردانی اختصاص می دهند؛ 
همچنین مصوب شد تا در کمیته ای با حضور علی 
صحرای��ی مدیرعامل بورس ته��ران و »ایمیدرو« 
سازوکار دقیقی برای اجرای این صندوق طراحی 

شود.

  راهبری سبدگردانی 
شرکت های معدنی توسط ایمیدرو

سرمقاله

خبر

 به روزرسانی
 تجهیزات معادن

گروه معدن

ایمی��درو با همکاری ب��ورس اوراق به��ادار، راهبری 
س��بدگردانی ش��رکت های معدن و صنایع معدنی بازار 
س��رمایه را برعه��ده گرفت. این تصمیم��ی بود که در 
نشس��ت رئیس س��ازمان ب��ورس، رئیس کمیس��یون 
اقتصادی مجلس ش��ورای اس��لامی، ایمیدرو و مدیران 

عامل ش��رکت های ب��زرگ معدنی و صنای��ع معدنی با 
هدف حمایت از س��هامداران به ویژه س��هامداران خرد 
اتخاذ ش��د. به گزارش روابط عموم��ی ایمیدرو، خداداد 
غریب پ��ور در این نشس��ت گفت: براس��اس موافقت به 
عمل آمده، مقرر شد شرکت هایی که فاقد سبدگردانی 
در بازار بورس هس��تند، تا س��قف ٢٠درص��د از ارزش 
ش��ناور شرکت متبوع خود را برای تشکیل یک شرکت 

سبدگردانی، تخصیص دهند. معاون وزیر صنعت معدن 
و تج��ارت با بیان اینکه این امر ب��ا هماهنگی بورس و 
تمامی شرکت های معدنی و صنایع معدنی و شرکت های 
دارای سبدگردان حاضر در بورس انجام می شود، اظهار 
کرد: مدیریت س��بدگردانی از س��ویایمیدرو و از سوی 
قائم مقام این سازمان و مدیرعامل شرکت بورس، انجام 

خواهد شد.

غریب پور با اش��اره به اینکه کنترل نوسانات و صیانت 
از س��هام س��هامداران خرد ج��زو وظای��ف اولویت دار 
این س��بدگردانی اس��ت، تاکید کرد: در گام نخس��ت، 
ش��رکت های معدنی و صنعتی چادرملو و گل گهر و نیز 
فولاد خراسان پیش��نهاد برای ارائه سهم شناور در این 
صندوق س��بدگردانی را در روزهای آینده، به س��ازمان 

بورس ارائه می دهند.
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برنامه افتتاح 14 طرح در گل گهر
می��زان تولید ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر در س��ال 
گذش��ته به بیش از ۲۷ میلیون تن رسید. این شرکت معدنی 
در س��ال جاری افتتاح ۱۴ ط��رح را در برنامه های خود دارد 
که به گفته مدیرعامل این شرکت، مجموع سرمایه گذاری های 
لازم گل گهر بی��ش از ۱۶ هزار میلیارد تومان به همراه ایجاد 
اشتغال برای ۴ هزار و ۴۰۰ نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم 

است.
 در حال  حاضر این ش��رکت ب��رای افزون بر ۵ هزار و ۲۰۰ 
نفر اشتغال ایجاد کرده است. جمشید ملارحمان، مدیرعامل 
گل گهر بر این مهم تاکید کرد که در کنار طرح های توسعه ای 
که اجرا می کند، تلاش خواهد کرد، گل گهر قطب توس��عه در 
حوزه صنایع و معادن کش��ور همراه با س��ودآوری باش��د. در 
ادامه بخشی از نظرات ملارحمان را به گزارش روابط عمومی 

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر می خوانید.
باتوج��ه ب��ه نام گ��ذاری س��ال ۱۳۹۹ 
به عنوان سال جهش تولید ازسوی رهبر 
معظم انقلاب طرح های بزرگ و ملی در 
منطقه گل گهر ازسوی شرکت معدنی و 
ش��رکت های  و  گل گه��ر  صنعت��ی 
زیرمجموع��ه، در ح��ال اج��را اس��ت. 
طرح های جدید با بهره گیری از نظر و دانش متخصصان اجرا 

خواهد شد.
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سال جاری افتتاح ۱۴ 
طرح را در برنامه خود دارد که مجموع این س��رمایه گذاری ها 
بالغ بر ۱۶ هزار میلیارد تومان با اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 
حدود ۴۴۰۰ نفر اس��ت. این ش��رکت معدنی آغ��از عملیات 
اجرایی ۱۳ طرح دیگر را برای امسال در برنامه دارد. گل گهر با 
سرمایه گذاری ۳۱ هزار میلیارد تومان با اشتغالزایی مستقیم و 
غیرمستقیم حدود ۶۵۰۰ نفر می تواند سبب بالا بردن افزایش 
بهره وری در بخش های کمی و کیفی کارخانه های کنس��انتره 
موجود ش��ود. ضمن آنکه فاز اول خط انتقال آب خلیج فارس 
به عن��وان بزرگ ترین طرح ملی شیرین س��ازی و انتقال آب و 

محور اصلی تامین آب صنایع معدنی در اس��تان های کرمان و 
یزد نیز به بهره برداری خواهد رسید. علاوه بر طرح های مزبور 
بزرگ تری��ن واحد تولید کنس��انتره از محصول میانی کم عیار 
هماتیتی به ظرفیت یک میلیون تن با حمایت شرکت گل گهر 

و در قالب جذب سرمایه گذار به بهره برداری خواهد رسید.
باتوجه به افزایش س��رمایه گل گهر از ۴۸۰۰ میلیارد تومان 
ب��ه ۱۰ هزار میلیارد تومان در مجمع عمومی فوق العاده اخیر 
و موافق��ت اعضای مجمع، این موضوع نقش زیادی در تحقق 

اهداف توسعه ای شرکت و جهش تولید دارد.
پرداخت�بهره�مالکانه�به�دولت��

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در قالب قرارداد با سازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران به عنوان دارنده 
پروانه بهره برداری گل گهر نس��بت به پرداخ��ت بهره مالکانه 
اقدام کرده اس��ت. در لایحه بودجه سال ۹۹ نیز بهره مالکانه 
مع��ادن از ۱۵۰۰ میلیارد تومان س��ال ۹۸، به ۲۸۰۰ میلیارد 

تومان افزایش داش��ته است. در اس��تان کرمان در بسیاری از 
پهنه ها، اکتش��اف انجام نشده است؛ از همین رو گل گهر قصد 

دارد اکتشافات جدیدی را انجام دهد.
 باتوجه به لزوم انجام اکتش��اف به عنوان اصلی ترین فعالیت 
در جهت توسعه پایدار بخش معدن و صنایع معدنی پیشنهاد 
می کنیم بخش��ی از این هزینه ه��ا از بهره مالکانه یا از مالیات 
کس��ر ش��ود، چراکه وقتی اکتش��افات جدید را انجام دهیم، 
افزای��ش ذخایر و تولید را در پی خواهد داش��ت و درعمل در 
س��ال های آینده درآم��د مالیاتی افزایش خواه��د یافت. بهره 
مالکانه نباید در همه  ش��رایط اقتصادی یکس��ان باشد و لازم 
است بس��ته به ش��رایط اقتصادی به طور مثال شرایط رکود، 

بازبینی و تعدیل شود.
معادن�سنگ�آهن��

در سال های ۹۷ و ۹۸ حدود ۱۲ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع 
پهن��ه )در قالب ۴ پهنه( در اختیار گل گهر بود که تاکنون در 

۱۱ هزار و ۴۰۰ کیلومتر مربع از آن عملیات اکتشافی در فاز 
شناس��ایی و پی جویی انجام ش��ده و نتیجه آن شناسایی ۳۴ 
آنومالی معدنی و اعلام آنها به سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��ت. همچنین ۳۰۰ کیلومتر مربع از مجموع این برنامه ها 

برای اکتشافات بعدی عمومی در اختیار گل گهر قرار گرفت.
هم اینک ۲۵۰۰ هزار کیلومترمربع پهنه و محدوده اکتشافی 
در اختیار گل گهر قرار دارد که اکتشافات عمومی و حفاری در 

آنها در حال انجام است. 
نتایج خوبی از لحاظ اثبات ماده معدنی به دست آمده است؛ 
به طوری ک��ه در محدوده بین معادن گل گهر ۱۴۳ میلیون تن 
به ذخایر موجود گل گهر اضافه ش��د. باتوجه به اینکه گلوگاه 
تولی��د در مجتمع ه��ای معدنی نبود ذخایر س��نگی به عنوان 
خوراک اس��ت، در ح��ال  حاضر برای ۱۵ س��ال آینده نگرانی 
عمده ای از بابت تامین س��نگ وجود ن��دارد و به منظور ایجاد 
ضمانت های ذخیره ای فعالیت های اکتشافی گسترده ای انجام 
ش��ده و هم اکنون در حال انجام اس��ت که خوشبختانه نتایج 

بسیار امیدبخشی حاصل شده است. 
همچنین ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر، س��نگ آهن 
اس��تخراجی از معادن کوچک را نیز متناس��ب با نیاز گل گهر 
و در زمین��ه حمایت از مع��ادن کوچک و خصوصی خریداری 
خواه��د کرد و به عنوان اس��تراتژی خری��د از معادن کوچک، 
سنگ آهن را بیش از پیش توسعه می دهد. اقدام فوق علاوه بر 
تامین نیاز ش��رکت به خوراک اولیه، گامی  در جهت توسعه و 
افزایش اشتغال در معادن کوچک و متوسط محسوب می شود 
و در صورت تامین س��نگ آهن، شرکت گل گهر این توانایی و 
آمادگی را خواهد داش��ت تا نس��بت به افزایش ظرفیت تولید 

خود اقدام کند.
در سال جهش تولید و برای ایجاد ارزش افزوده و جلوگیری 
از خام فروشی، این شرکت آمادگی دارد سنگ آهن استخراجی 
معادن کوچک و خصوصی را خریداری و با استفاده در خطوط 
تولید خ��ود به اقتصاد معادن خصوص��ی کمک کند و ارزش 

افزوده ذخایر معدنی کشور را افزایش دهد.

معدن�و�رشد�اقتصادی��
منص��ور قربان��ی، اس��تاد 
دانشگاه با بیان اینکه کلید 
اکتش��اف در دست معادن 
شدادی اس��ت به »روزگار 
نیاکان ما  معدن« گف��ت: 
عناصر فل��زی و غیرفلزی 
زیادی را اکتش��اف و به میزان نی��از خود از آنها 
برداش��ت کرده اند. امروز هنگام اکتشاف معادن 
بزرگ در کش��ور به طور حتم ج��ای پای معادن 
قدیمی مشاهده می شود. به جرأت می توان گفت 
در سال های اخیر کمتر معدنی توانسته ایم کشف 
کنیم که گذش��تگان ما آن را کشف نکرده اند. به 
 ای��ن  ترتی��ب می توان ب��ا اطمینان گف��ت کلید 
اکتش��اف در دست معادن شدادی است. او ادامه 
داد: ب��ه مع��ادن قدیمی، معادن ش��دادی گفته 
می ش��ود که شامل تمامی معادن ایران باستان و 

بعد از اسلام تا دوره عباس میرزا است.
قربانی درباره اینکه در معدنکاری ایران می توان 
جای پای گذشتگان را مشاهده کرد، گفت: از ۷ 
هزار سال قبل کشور ما سابقه معدنکاری دارد و 
در هر آنچه کشف کرده ایم، جای پای گذشتگان 
را ملاحظه می کنیم. درس��ت اس��ت ک��ه بعد از 
انقلاب اس��لامی توانس��ته ایم اکتشافات مدرن را 
پی��ش ببریم و به توانایی های��ی در بخش معدن 
دس��ت یابیم، اما دانش معدن��کاری نیاکان ما به 
رش��د فعالیت معدن در کشور کمک گسترده ای 

کرده است.
این اس��تاد دانشگاه با اش��اره به وضعیت دیگر 
کش��ورها و مقایس��ه آن با تاری��خ معدنکاری در 
ایران گفت: اس��ترالیا و کان��ادا تاریخ معدنکاری 
آنچنانی ندارند که به اکتشافات جدیدشان کمک 

کند. این کش��ورها هر چه دارند حاصل مطالعات 
امروزشان است، این در حالی است که معدنکاری 
در ایران را می توانیم ب��ه دوره های قبل از تاریخ 
تا هخامنش��ی، اشکانی، ساس��انی و بعد از اسلام 

تقسیم بندی کنیم.
قربانی با اش��اره به وجه تمای��ز معدنکاری در 
ای��ران در دوره های مختلف گفت: فعالیت معادن 
تا دوره ساس��انیان بسیار پررنگ و شاخص بوده، 
چراکه کش��ور م��ا در آن زمان پهن��اور و دارای 
اس��تقلال بوده اس��ت. او تاکید ک��رد: هر زمان 
ک��ه دولت های ملی و مس��تقل در ایران ش��کل 
گرفته اند، معدنکاری نیز رش��د داشته و در واقع 

شاهد رشد اقتصادی معدن بوده ایم.
این اس��تاد دانشگاه با بیان اینکه باید به تاریخ 
ایران با ن��گاه فرهنگی و جغرافیای��ی بنگریم به 
نحوه استفاده از مواد معدنی در دوره های مختلف 
اش��اره و تاکید کرد: صنعت فلزکاری، س��رب و 
روی، ط��لا و مس از گذش��ته های دور در ایران 
رواج داشته است؛ به طور مثال در مقبره کوروش 
با این هدف که سنگ ها جابه جا نشوند و مشکلی 
ب��رای بنا پیش نیاید، آنه��ا را با آهن دوخته و با 
استفاده از س��رب به مقاومت بنا کمک کرده اند. 
او با اش��اره به اینکه در زم��ان امیرکبیر یکی از 
رش��ته هایی ک��ه در دارالفن��ون موردتوجه قرار 

گرفت معدنکاری بوده، گفت: معدنکاری جدید از 
نظر آموزش و شناخت مهارت های جدید از زمان 

امیرکبیر رشد کرده است.
قربانی با اش��اره ب��ه دوره پهل��وی و وضعیت 
معدن��کاری در آن زمان اظهار کرد: رضاش��اه با 
نوسازی و مدرن سازی ایران قصد داشت کارخانه 
ذوب آه��ن را راه ان��دازی کند، ب��ه همین دلیل 
مهندس��ان آلمانی به مطالعاتی برای اکتشاف در 
غرب و ش��رق کش��ور پرداختند. در غرب معدن 
آهن شمس آباد شناسایی و در شمال سمنان نیز 
معادن آهنی یافت ش��د، اما به دلیل وقوع جنگ 

جهانی دوم این مطالعات متوقف شد.
این اس��تاد دانش��گاه با اش��اره به دوره پهلوی 
دوم و توس��عه معادن کش��ور ادامه داد: دهه ۵۰ 
بزرگ تری��ن صنایع معدنی ازجمله کارخانه ذوب 
آهن اصفهان با کمک کارشناسان روس بنا شدند. 
۳۲ آنومالی در این زمان شناسایی و ۹۲ هزار متر 
حفاری انجام شد. در این زمان اکتشاف آهن آغاز 
و ش��رکت های بزرگ معدن��ی از جمله چادرملو، 

گل گهر و... مورد بهره برداری قرار گرفتند.
قربانی ادامه داد: ش��رایط منطق��ه ای و روابط 
ایران با امریکا در این دوران باعث شد معدنکاری 
رونق پیدا کند. در دوره یادش��ده وقتی در شیلی 
کودتا ش��د و دولت آلنده بر س��ر کار آمد، امریکا 

تمایلی نداش��ت که مس مورد نیاز خود را از این 
کشور تهیه کند؛ در نتیجه به سمت ایران گرایش 

پیدا کرد.
این استاد دانش��گاه با اشاره به اهمیت معادن 
سرب و روی کشور نیز گفت: اغلب ذخایر بزرگ 
ما از جمله س��رب روی، مس و آهن در دهه ۴۰ 

کشف شدند. 
او تاکید کرد: در ش��رایط حاضر تولید نس��بت 
به گذش��ته رش��د داش��ته اس��ت؛ به طور مثال 
ذخی��ره س��نگان در زمان پهل��وی ۶۲۰ میلیون 
 تن بوده ک��ه امروز به ۱، ۲ میلیارد تن رس��یده 

است.
ظرفیت�معدنی�ایران�بالاست��

رئیس  افضلی پور،  س��عید 
خانه معدن استان یزد در 
گفت گو با »روزگار معدن« 
قدم��ت  ب��ه  اش��اره  ب��ا 
معدنکاری در ایران گفت: 
تاریخ  ایران  در  معدنکاری 

۷ هزار ساله دارد.
 س��ابقه معدنکاری در کش��ور به گونه ای اس��ت 

ک��ه در ادوار مختل��ف یعنی در دوران باس��تان 
 و ه��زاره ج��اری معادن ش��دادی را در کش��ور 

داشته ایم.
 او گف��ت: امروز آثار برجای مانده فعالیت معدنی 
در گوش��ه و کنار کش��ور قابل مش��اهده اس��ت. 
این مهم نش��ان می دهد ظرفی��ت معدنی ایران 
 در ادوار مختل��ف تامین کنن��ده نیازهای جامعه 

بوده است.
او ب��ا اش��اره ب��ه توانمندی ه��ای اس��تان یزد 
خاطرنشان کرد: اس��تان یزد یکی از استان هایی 
است که س��ابقه معدنکاری در آن زیاد است. در 
این اس��تان معادنی وجود دارند که با ۷۰ س��ال 
س��ابقه اس��تخراج کلاس��یک و اصول��ی فعالیت 
می کنن��د. امروز توانمندی این اس��تان به حدی 
رسیده که یکی از تامین کنندگان اصلی خوراک 

صنایع معدنی کشور است.
او تاکی��د کرد: این اس��تان در ۳ حوزه معادن 
فلزی، خاک های صنعتی و سنگ های ساختمانی 
توانمند اس��ت. امید اس��ت که در س��ال جهش 
تولید بتوانیم به رش��د فعالیت ه��ای معدنی یزد 

کمک کنیم.

معدنکاری در ایران قدمتی دیرینه دارد. اگر در کشورهایی 
مثل کانادا و استرالیا حدود ۲۰۰ سال است که به این حوزه 

پرداخته شده، معادن در ایران قدمتی ۷ هزارساله دارند. اگر 
امروز شاهد رشد اکتشاف هستیم، حاصل تجربه تاریخی و غنی 

بودن خاک سرزمین و معادن شدادی است

در ش��رایطی که به دلی��ل تحریم های ظالمانه 
ای��الات متحده امری��کا، درآمد کش��ور از محل 
ف��روش نفت به ش��دت کاهش یافت��ه و با توجه 
به رکود اقتصادی و تداوم ش��یوع ویروس کرونا، 
درآم��د مالیات��ی دول��ت نیز با افت محسوس��ی 
روبه رو ش��ده، استفاده از منابع جایگزین باید در 

اولویت تیم اقتصادی دولت قرار گیرد.
 یک��ی از این منابع جایگزی��ن، بهره گیری از 
ظرفیت منحصر به ف��رد مواد اولیه و محصولات 

معدنی است.
از کارشناس��ان معتقدن��د مع��دن  بس��یاری 
می تواند جای نفت را در س��بد درآمدهای ارزی 
کش��ور بگیرد. اما این موض��وع تنها در حد یک 
ش��عار باقی مان��ده و س��رمایه گذاری در عرصه 
معدن به تعداد خاصی از سرمایه گذاران محدود 

شده است.
ب��ر اس��اس آمارها، ح��دود ۴ ه��زار معدن در 
کش��ور تعطیل هس��تند. اگ��ر تنها نیم��ی و یا 
حت��ی کمت��ر از ۵۰ درصد این مع��ادن، دوباره 
 فع��ال ش��وند، درآمد سرش��اری نصیب کش��ور 

خواهد شد.
بازهم بر اساس آمارهای منتشر شده در رسانه 
ها، ایران به تنهایی حدود ۷ درصد ذخایر معدنی 
جهان را در اختیار دارد و با برخورداری از ۶۸نوع 
ماده معدنی و شناس��ایی حدود ۶۰ میلیارد تنُ 
ذخی��ره معدنی از نظر تنوع در بین کش��ورهای 
جهان در جایگاه دهم قرار دارد، اما فرآورده های 
معدن��ی تنها ۰.۶ درصد از تولید ناخالص داخلی 

را تشکیل می دهد.
 ای��ن موضوع نش��ان می دهد ظرفی��ت ایجاد 
صنایع معدنی جدید در کش��ور بس��یار بالاست 
و البت��ه ب��رای کاهش خام فروش��ی ک��ه ارزش 
اف��زوده چندانی ندارد راهی جز توس��عه صنایع 
 معدن��ی و تولی��د محص��ولات ف��رآوری ش��ده

 وجود ندارد.
مهدی کرباس��یان رئیس سابق سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران اخیرا در 
مصاحبه ای، معدن را یک شانس خدادادی برای 
ایران خوانده که تمام کش��ورها از چنین شانسی 

برخوردار نیستند. 
وی یک��ی از راهکاره��ای ش��کوفایی معادن و 
صنای��ع معدنی را احی��ای وزارت معادن می داند 
و در این باره گفته اس��ت: » من ش��خصا اعتقاد 
دارم در وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در 
مقط��ع فعل��ی ن��ه ب��رای بلندمدت بلک��ه برای 
یک زم��ان محدود مثلا مجلس برای ۱۰ س��ال 
تصوی��ب کن��د وزارت مع��ادن و فل��زات احیاء 
 ش��ود تا به حوزه معادن و فل��زات توجه ویژه ای 

انجام شود.«
در حالی که دولت بر تش��کیل وزارت بازرگانی 
اص��رار دارد و مجل��س زیر بار آن نم��ی رود، به 
نظر می رس��د دولت باید توجه ویژه ای به بخش 
معدن داش��ته باش��د و در این زمینه پیش��نهاد 
ب��رای احی��ای وزارت معادن آن ه��م برای یک 
 ب��ازه زمان��ی مش��خص پیش��نهاد قاب��ل تاملی 

است.
هرچند ای��ن ادغام ها و تفکیک ها در س��الیان 
گذش��ته باع��ث ب��روز بی برنامگ��ی و بی ثبات��ی 
ش��ده اس��ت اما در ص��ورت ارائ��ه اصولی طرح، 
بای��د تطابق آن ب��ا اس��ناد بالادس��تی و قانون 
برنامه شش��م توس��عه مورد بررس��ی قرار بگیرد 
پرهی��ز  دول��ت  س��اختار  در  بی ثبات��ی  از   ت��ا 

شود.
فرام��وش نکنیم ادغام ۳ بخ��ش مهم صنعت، 
مع��دن و تج��ارت در وزارت صنع��ت،  مع��دن و 
تجارت بیش از همه باع��ث در انزوا قرار گرفتن 
معادن و بی توجهی به آن ش��ده اس��ت در حالی 
که درآمد صادراتی ایران از این حوزه بس��یار بالا 
ب��وده و پس از صادرات نفت رتبه دوم را به خود 

اختصاص داده است.
البت��ه احی��ای وزارت مع��ادن، ب��دون ش��ک 
مخالف��ان سرس��ختی خواهد داش��ت خاصه آن 
که مع��ادن بعضا م��ورد دس��ت  اندازی باندهای 
ق��درت و ثروت ق��رار گرفته اس��ت و در صورت 
تش��کیل وزارت در ح��وزه مع��ادن، قطع��ا ت��ا 
 ح��دودی دس��ت منفعت طلبان ای��ن بخش نیز 

کوتاه می شود.
منبع: ایراسین

نظرگاه

ارسلان شهنی 
کارشناس مسائل اقتصادی 

سخن پایانی
معدنکاری در ایران قدمتی دیرینه دارد. اگر در کش��ورهایی مثل کانادا و اس��ترالیا حدود 
۲۰۰ سال است که به این حوزه پرداخته شده، معادن در ایران قدمتی ۷ هزارساله دارند. از 
گذش��ته دولت ها س��عی کرده اند نگاه اقتصادی به معدن داشته باشند؛ البته هر چه استقلال 

آنها از بیگانگان بیشتر بوده، فعالیت معدنی نیز بیشتر به رشد اقتصادی کمک کرده است.
استفاده از مواد معدنی فلزی و غیرفلزی در ایران سابقه زیادی داشته و دولت ها بر کاربرد 
چنین عناصری آگاه بوده اند. به این ترتیب اگر امروز ش��اهد رش��د بخش معدن و اکتش��اف 
هستیم، این مهم حاصل تجربه تاریخی و غنی بودن خاک سرزمین و معادن شدادی است.

 وزارت معادن 
می تواند احیا شود

معدنکاری در گذر زمان

منیر حضوری
خبرنگار

معدن��کاری در ایران قدمت ۷هزار س��اله دارد؛ به طوری که در هر چه امروز 
کش��ف کرده ایم، می توان جای پای گذش��تکان را ملاحظه کرد. بهره از دانش 
معدنکاری باس��تان می تواند به رش��د معدنکاری در کشور کمک کند. شواهد 
باستان شناس��ی نش��ان می دهد فلات ایران یکی از مناطق مس��تعد اکتشاف، 
اس��تخراج و ف��رآوری مواد معدنی در گس��تره تاریخی بوده اس��ت. یافته های 
به دس��ت آمده از گستره زمانی نوسنگی تا عصر آهن و همچنین آثار به دست 

آمده از تپه ها و مناطق ماقبل تاریخ تا آغاز عصر تمدن در ایران باستان نشان 
از آن دارد که به طور موثری مواد معدنی فلزی و غیرفلزی مورد استفاده بوده 
اس��ت.  موضوع قابل توجه اینکه م��واد معدنی مختلف��ی از قبیل مس، آهن، 
سرب وروی، قلع، انواع گوهر، سنگ های ساختمانی و کانی ها کاربدی همچون 
سیلیس، نمک، گوگرد و پتاس مورداستفاده فراوان بوده است. بی شک در کنار 
وجود شرایط طبیعی مساعد مانند آب وهوای مناسب و دشت های حاصلخیز، 
وجود این مواد معدنی نیز در س��یر تاریخی تمدن ایران زمین بس��یار اهمیت 
داش��ته اس��ت. در این گزارش روزنامه »روزگار معدن« به تاریخ معدنکاری در 

ایران و اهمیت آن تا امروز پرداخته است.
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تولید ش��مش آلومینیوم در پنج ماه نخست امسال به رقم 
۱۷۴ هزار و ۹۱۳ تن رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته افزایش ۶۹ درصدی داشته که بالاترین رشد تولید در 

بین فلزات راهبردی را نشان می دهد.
گزارش ایرنا برپایه جداول آماری شرکت های ایرالکو)اراک(، 
المهدی و هرمزال )بندرعباس(، س��الکو )فارس( و آلومینای 
ایران )خراس��ان شمالی( حاکی است تولید شمش آلومینیوم 
این واحدها در مرداد ماه گذش��ته به رقم ۳۶ هزار و ۱۳۲ تن 
رس��ید که در مقایسه با ماه مشابه پارسال، رشد ۷۷ درصدی 

داشته است.
5ماهه امسال بالاترین رشد عملکرد در بین واحد های مزبور 
مربوط به هرم��زال )بندرعباس( با ۱۷۷ درصد و بیش��ترین 
ش��مش تولیدی هم مربوط به ایرالکو با رقم ۸۰ هزار و ۳۱۰ 

تن ثبت شد.
مردادماه هم بالاترین رش��د تولید ش��مش آلومینیوم از آن 
ش��رکت آلومینای ایران )جاجرم - خراس��ان شمالی( با رقم 

۲۲۲ درص��د بود و ایرالک��و )اراک( نیز با ۱5 هزار و ۸۲۹ تن 
تولید بیشترین سهم را به خود اختصاص داد.

پیش از این وزارت صنعت، معدن وتجارت در جداول آماری 
چهارماه��ه ۹۹ خب��ر داد که میزان تولید ش��مش آلومینیوم 
بالاترین میزان رشد عملکرد در بین تولیدات زیرپوشش این 

وزارتخانه را به خود اختصاص داد و رقم ۴۹ درصد داشت.
تولید ش��مش آلومینیوم از فروردین تا پایان تیرماه امسال 
در مقایس��ه با مدت مش��ابه س��ال گذش��ته افزایش بازدهی 

۴۹درصدی داشت.
تولی��د ش��مش آالومینی��وم در فروردین ماه امس��ال رقم 
۳۱.۷هزار تن را نش��ان داد و نس��بت به اردیبهش��ت ماه که 
ب��ه رقم ۳۰.۷ هزار تن رس��ید، کاه��ش ۳.۳ درصدی را ثبت 
کرد، اما آمار ۲ماهه امسال تولید شمش به میزان ۶۲.۴ هزار 
تن را نش��ان می دهد و در مقایس��ه با دوره مشابه پارسال که 
۴۳.5هزار تن بود، رش��د بازدهی به میزان ۴۳.۴ درصد را به 

ثبت رساند.

آمار تولید ش��مش آلومینیوم تا پایان س��ال ۹۷ منحصر به 
۳واحد ایرالکو )اراک(، هرمزال و المهدی )بندرعباس( بود، اما 
از سال گذشته با افتتاح واحد شمش ۴۰ هزار تنی آلومینای 
ای��ران )خراس��ان ش��مالی( و آلومینیوم جنوب ب��ه ظرفیت 
۳۰۰ه��زار ت��ن در فاز نخس��ت )لامرد - ف��ارس( روند رو به 

افزایش این بخش شکل گرفت.
اردیبهشت ماه امس��ال آلومینیوم جنوب )سالکو( به شکل 

رس��می افتتاح شد، این مجتمع در منطقه ویژه صنایع انرژی 
بر لامِرد- جنوب استان فارس و هم مرز با عسلویه- واقع شده 
و بخش��ی از گاز پایتخت گازی جهان را به برق و س��پس به 

آلومینیوم تبدیل می کند.
 مجتم��ع آلومینیوم جنوب قرار اس��ت در ۳فاز به ظرفیت 
ی��ک میلیون تن برس��د که در فاز نخس��ت در مرحله اول با 
ظرفیت تولید ۱۰۰ هزار تن فعال شده و قرار است در دوگام 
دیگر به ظرفیت ۳۰۰ هزار تنی دست یابد. کارخانه های فعلی 
آلومینی��وم در ایران حداکثر ظرفیت ۱۴۷ ه��زار تنی دارند. 

ارزش ساخت این پروژه به ۱.۲ میلیارد دلار می رسد. 
همچنین در 5ماهه امس��ال تولید پودر آلومینا )خراس��ان 
ش��مالی( به رقم ۱۰۲ هزار و 5۹۳ تن رسید که در مقایسه با 

دوره مشابه پارسال ۴درصد افزایش دارد.
م��رداد ماه تولید پودر آلومینا به رق��م ۱۹ هزار و ۳۰5 تن 
رسید که نسبت به ماه مشابه در سال ۹۸ افزایش دو درصدی 

را نشان می دهد.  

آلومینیوم بالاترین رشد تولید در بین فلزات

ی
ید
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گروهمعدن

یک��ی از وظایف قوه مقننه و مجلس ش��ورای اس��امی 
پیگی��ری دغدغه ه��ای م��ردم و قانون گ��ذاری بابت رفع 

مشکات موجود با استفاده از شیوه های مختلف است.

گران��ی قیم��ت فولاد و س��یمان از مش��کاتی اس��ت 
ک��ه مردم ب��ا آن مواج��ه هس��تند و همی��ن موضوع در 
افزای��ش قیمت تمام ش��ده مس��کن و همچنی��ن اجرای 
زیرس��اخت  های عمران��ی بس��یار موث��ر اس��ت، در ای��ن 
زمین��ه ض��رورت داش��ت مجلس ش��ورای اس��امی به 

عن��وان ق��وه مقنن��ه در این ب��اره پیگیری هایی داش��ته 
باش��د. همچنی��ن مجل��س یازده��م در س��ال ابتدای��ی 
فعالی��ت خود موض��وع »اختصاص بودجه قی��ر« را برای 
دس��تگاه  های دولتی، دهیاری ها، مدارس و ساختمان های 
کانت��ری در روس��تاها و... را در دس��تور کار قرار داد که 

 انتقاداتی هم از س��وی کارشناس��ان در این حوزه مطرح
 شد.

گفت وگ��وی فارس با علی نیک��زاد، نایب رئیس مجلس 
شورای اسامی در ادامه می خوانید: 

دلایل افزایش قیمت فولاد و سیمان 

تامین سهمیه ویژه فولاد 
برای کارخانجات تولید ریل 

مدیرعامل ش��رکت راه آهن گفت: مقرر شد تا 
فولاد از طری��ق بورس ب��ه کارخانجات تولیدی 
اعطا ش��ود که با رایزنی ۲وزیر به صورت سهمیه 

خاص واگذار می شود.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، س��عید 
رسولی با اش��اره به دستور وزیر راه و شهرسازی 
مبنی بر هدف گ��ذاری و بهره ب��رداری از ۲هزار 
دس��تگاه واگ��ن در س��ال جهش تولی��د، گفت: 
ش��رکت راه آهن با همکاری تمام تولیدکنندگان 
داخل��ی در حال رس��یدن به ای��ن هدف گذاری 

هستیم.
او با بیان اینکه در س��ال گذشته که به عنوان 
س��ال رونق تولید نام گذاری شده بود با توجه به 
دستور وزیر راه و شهرسازی در ارتباط با افزایش 
تولید، ۷۷۸ دس��تگاه انواع واگن باری، مسافری، 
خودکش��ش، لوکومتی��و در کارخانجات داخلی 

کشور تولید شد.
داد:  توضی��ح  راه آه��ن  ش��رکت  مدیرعام��ل 
امس��ال هم هدف گ��ذاری برای س��اخت ۲هزار 
دس��تگاه در ش��رکت راه آهن مقرر شده است، با 
برنامه ریزی ه��ای انجام ش��ده و در زمینه تحقق 
ای��ن ه��دف بلند م��دت اقدام��ات لازم را انجام 

داده ایم.
رس��ولی توضیح داد: با توجه به شرایط کنونی 
کش��ور و هم��کاری کارخانج��ات تولید کنن��ده 
داخل��ی و ش��رکت های حمل ونقل��ی در قال��ب 
 تفاهمنامه ای در حال اجرایی ش��دن این برنامه 

هستیم.
مدیرعام��ل ش��رکت راه آهن اظهار ک��رد: در 
مدت 5 ماه گذش��ته ۳۲۹ دس��تگاه انواع ناوگان 
ریلی تولید و به ش��بکه ریلی کش��ور وارد شده 
و ب��ا تامی��ن مناب��ع مال��ی و تخص��ص آنها در 
 ۶ماه دوم س��ال س��رعت اجرای ای��ن پروژه هم 

افزایش می یابد.
رس��ولی یادآور شد: با همکاری وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و مکاتبات انجام ش��ده با آنها، 
امیدواریم امس��ال میزان تولیدات ناوگان داخل 

کشور افزایش یابد.
مدیرعامل ش��رکت راه آهن با اش��اره به اینکه 
در اس��فندماه س��ال ۹۷ نامه بی��ن وزارت راه و 
شهرس��ازی و س��ازمان برنامه و بودجه به امضا 
رس��یده اس��ت، افزود: براس��اس این تفاهمنامه 
بخش��ی از منابع از محل تبصره ۱۸ تامین شده 
و در س��ال ۹۹، ۲ منابع که ش��امل ۸۰ درصد از 
اعتبارات می شود تامین خواهد شد. کارخانجات 
داخل��ی تنها ۲۰ درص��د از آورده خود را تامین 

خواهند کرد.
رس��ولی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه س��عی خواهیم 
ک��رد از کارخانج��ات داخل��ی تجهی��ز کنی��م، 
اف��زود: پخ��ش اول اباغ ش��ده و نظ��ام بانکی 
اعتب��ارات لازم را پرداخ��ت ک��رده و امیدواریم 
انج��ام  اعتب��ارات  پرداخ��ت  از  دوم   مرحل��ه 

شود.
رسولی با اشاره به اینکه وزارت صنعت، معدن 
وتجارت و کارخانجات سهمیه بندی برای تامین 
ورق ف��ولادی را ایج��اد کرده و اع��ام کرده که 
از طری��ق بورس فولاد مورد نی��از کارخانجات را 
تامی��ن می کند، افزود: با مکاتب��ات ۲ وزیر راه و 
شهرس��ازی و وزارت صنع��ت ، مع��دن و تجارت 
جهت تقویت کارخانجات س��همیه خاصی را در 

اختیار کارخانجات قرار دهند.
او ادام��ه داد: این س��همیه مش��خص ش��ده و 
موافق��ت اصول��ی هم انجام ش��ده و ب��ه زودی 
اباغ می شود. خوش��بختانه امسال سامانه جامع 
حمایت از تولی��د داخلی را بارگذاری کرده و در 

اختیار عموم قرار داده ایم.
رس��ولی با بیان اینکه این س��امانه ش��امل دو 
بخش اس��ت ک��ه در بخش اول ۴ ه��زار قطعات 
که در داخل کشور تولید می شود بارگذاری شده 
و در اختی��ار مصرف کنن��دگان و تولید کنندگان 
باید قرار بگی��رد افزود: بخش دوم هم مربوط به 
قطعات که هنوز ساخته نشده و ناگزیر به واردات 
آنها هستیم که در طول فراخوانی به شرکت های 
دانش بنیان اعام کرده ای��م که قطعات در مورد 

نیاز را تولید کنند.

خبر

یکیازمشکلاتمردمافزایشبیرویه�
قیمتفولادوس�یمانبود،مجلسشورای
اس�لامیچ�هپیگیریهاییب�رایمتعادل

شدنقیمتفولادوسیمانداشت؟
ببینید ما س��الانه ۲۸ میلی��ون تن انواع فولاد 
در کشور تولید می کنیم اما مصرف کشور سالانه 
۱۶ میلیون تن است ارز بری آن هم برای هر تن 
نهایتا ۷۰ تا ۱۰۰ دلار است؛ از طرفی طبق آمار، 
صادرات ما در بخش فولاد افزایش نیافته اس��ت 
ک��ه بتوان توجیه کرد چون ارزآوری داش��ته ایم 

بنابراین گرانی فولاد را تحمل می کنیم.
همچنی��ن ظرفیت تولید  س��یمان در کش��ور 
س��الانه ۶۱ میلیون تن و مصرف کش��ور سالانه 
5۰ میلیون تن اس��ت، کارخانه های س��یمان در 
کش��ور با ظرفیت پایین کار می کنند، س��یمان 
هم چندان ارزبری  ندارد چون دستگاه ها را قبا 
آورده ایم و معادن و آنچه نیاز برای تولید سیمان 

است راهم در کشور داریم.
در بخش س��یمان هم صادرات ما نس��بت به 
س��ال های گذش��ته تا ۳5 درص��د کاهش یافته 
است اما جای سوال بود که با وجود آنکه ظرفیت 
بالایی در تولید سیمان داریم، چرا قیمت سیمان 

۲۰۰ تا ۴۰۰ درصد افزایش یافته است.
قیمتفولادب�دونانرژیهاییارانهای�

همدردنیاارزانترازایرانبود
جلس��ات متعدد با سرپرس��ت پیشین وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت )م��درس خیابانی(، 
وزیر راه و شهرس��ازی، وزی��ر اقتصاد و دارایی و 
مدیرعامل ب��ورس کالا برگزار کردیم؛  بررس��ی 
کردیم و متوجه ش��دیم در آن مقطع زمانی هر 
تن ف��ولاد تولیدی در دنیا با ان��رژی و بازار آزاد 
و ب��ا پرداخت ارزی به کارگ��ر،  ۴۰۰ دلار قیمت 
داش��ت،  اگر این ۴۰۰ دلار با نرخ دلار ۲۰ هزار 
تومانی هم محاسبه ش��ود، هر تن فولاد  در دنیا 
۸ میلیون تومان قیمت داشت، بنابراین می شود 
ه��ر کیلو  ۸ هزار توم��ان؛ در آن مقطع در ایران 
میلگ��رد کیلوی��ی ۱۳ هزار تومان ب��ود، برای ما 
جای س��وال ب��ود که چرا کالایی ک��ه در دنیا با 
انرژی بدون یارانه و دستمزد کارگر با نرخ ارزی، 
تولید می شود  ارزان تر از کشوری است که زمین 
و تس��هیات می دهد و انرژی، ب��رق، آب و گاز 

یارانه ای  دارد.

وقتیب�هاینتفاوتقیم�تزیادفولاد�
تولیدیدرداخلوخارجکش�وررسیدید،
چهکاریانجامش�د؟چ�هنظارتیدرحوزه

قیمتهاانجامشد؟
مجلس متوجه شد به هر حال  نظارتی در کار 
نیس��ت، جلسات ما، منجربه آن صورت جلسه با 
حضور مدرس خیابانی ش��د که قول دادند فولاد 
در هر کیل��و  کمتر از  ۸5۰۰ تومان باش��د و  هر 
تن سیمان هم با احتساب ارزش افزوده و حمل 
فله ای ۲۹۰هزار توم��ان و هر پاکت 5۰ کیلویی 
با احتس��اب ارزش افزوده ۱۷ هزار و 5۰۰ تومان 

باشد.
این کار انجام شد و قیمت فولاد به ۹۰۰۰تومان 
رس��ید، الان هم سرپرست فعلی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، س��رقینی کار را دنبال می کند، 
در آخرین جلس��ه ای هم که داش��تیم به ما قول 
داد که حتما قیمت فولاد و میلگرد را به زیر هر 
کیلو ۸5۰۰ تومان خواهند رس��اند، اینجانب هم 
ه��ر هفته   ۳ بار قیمت فولاد را از بازار می گیرم و 
امیدوارم که دوس��تان به صورت جدی در حوزه 

نظارت فعال باشند.
در بخش س��یمان و فولاد، تولی��د ما بیش از 
نیاز کشور اس��ت، صادرات هم که کاهش یافته 
است، اتفاق خاصی هم برای کارخانجات فولاد و 
سیمان رخ نداده است، بنابراین گران شدن این 
کالاها فقط ب��ه دلیل عدم نظارت، احتکار، رانت 
و دلالی، در این ۲ محصول مهم در امر توس��عه 
و زیرساخت و ساخت مسکن است؛ نظارت های 
مجلس ش��ورای اسامی قطعا  ادامه دارد اما نظر 
من این اس��ت که دس��تگاه ها خود ورود کنند و 
اجازه ندهند قیمت از حد عرف خود خارج شود.

مگرامکانشناساییمحتکرانوسفته�
بازاندرحوزهفولادوس�یمانوجودندارد

تاتقاضایکاذبکاهشیابد؟
شناس��ایی  خیلی س��اده اس��ت، چون میزان  
تولید س��یمان و فولاد در کشور کاما مشخص 
اس��ت، م��ا می دانی��م چه کس��ی ف��ولاد تولید 
می کن��د، کارخانه ه��ا، تن��اژ تولی��دی و میزان 
صادرات  مشخص اس��ت، ظرفیت کارخانه ها هم 
مش��خص اس��ت، معادنی که از آنجا مواد اولیه 
برداشت می شود مش��خص است، میزان ارزبری 
هم مشخص است بنابراین مشکلی در شناسایی 

محتکران و دلالان وجود ندارد. این بس��یار مهم 
اس��ت که  دولت به س��رعت وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت را  مش��خص کن��د، وزارتخان��ه ای که 
۴5 درص��د GDP را در اختی��ار دارد، نبای��د با 
سرپرست  اداره شود، در آن مقطع زمانی هم که 
مدرس خیابانی سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت بود ما چندین جلس��ه برگزار کردیم، 
قیمت فولاد از ۱۳ ه��زار تومان به ۸5۰۰تومان 

در هر کیلو رسید.
بله اگر حوزه س��یمان و فولاد ارزآوری داشت ، 
بخش ساختمان، توس��عه و زیرساخت ها و همه 
آنه��ای که با س��یمان و فولاد س��ر و کار دارند، 
ش��اید این موضوع گرانی را تحم��ل می کردند، 
ا ما چنین چیزی نیس��ت ما صادرات س��یمان و 
فولاد نداش��تیم پس فقط بای��د منطقی و بدون 
رو دربایستی مقابل واسطه گری، احتکار و رانت 

خواری در سیمان و فولاد ایستاد.
درب�ارهموضوعاختصاصس�همیهقیر�

ب�هس�ازمانها،مجلسش�ورایاس�لامی
کارشناس�انی البته داش�ت، پیگیریهایی
همدراینح�وزهانتقاداتیمطرحکردندو
تحویلس�همیهقیررابااینروش،یکیاز
مصادیقبروزفساددراینبخشوتشکیل
رانتدانس�تند،ابتداجزیی�اتتحویلاین
قیرهارابفرماییدوسپسدربارهتمهیدات
مجلسشورایاسلامیدرراستایمبارزهبا
بروزتخلفدراینبخش،توضیحاتیداشته

باشید.
من بسیار متعجب هستم از بیان برخی عزیزان 
که به ای��ن پروژه مهم، »قیر رایگان« می گویند، 
موضوع مد نظر مجلس ش��ورای اس��امی، اصا 
قیر رایگان نیست؛ ما در مجلس شورای اسامی 
طرح��ی دادیم که بیش از ۴ هزار میلیارد تومان 
اعتبار برای خرید و تهیه  یک میلیون تن قیر به 
دس��تگاه های اجرایی که متولی مباحث عمرانی 

هستند، داده شود.
 ای��ن موضوع »دو فوری��ت« در صحن مجلس 
رای آورد، محتوای آن هم این اس��ت که ۴ هزار 
میلی��ارد تومان از س��رجمع اعتب��ارات عمرانی 
ک��م می ش��ود و در جه��ت عدال��ت اجتماعی و 
اولویت بندی، این ۴ ه��زار میلیارد تومان توزیع 
می شود؛5۰ درصد این رقم یعنی ۲ هزار میلیارد 

تومان به وزارت راه و شهرس��ازی ، ۲۱ درصد به 
بنیاد مسکن، ۱۷ درصد به سازمان شهرداری ها و 
دهیاری ها، 5 درصد به سازمان نوسازی مدارس، 
۴ درصد به وزارت جهاد کشاورزی )بابت قیرآبه 
پاش��ی در مناطق دارای ریزگ��رد( و بقیه هم به 

پایگاه های بسیج و ناجا اختصاص یابد.
موضوع این اس��ت که ما ۴هزار میلیارد تومان 
تخصیص ۱۰۰ درصدی در اختیار این دستگاه ها 
قرار می دهیم و آنه��ا  از محل این پول و بودجه 

تخصیص یافته، فقط باید قیر خریداری کنند.
بههرح�البرخیکارشناس�انمعتقد�

هس�تنداگرقرارباشدحوالهخریدقیرهم
صادرشود،درصدوراینحوالههاومصرف

آناحتمالفسادوتخلفوجوددارد.
ببینید اص��ا بحث حواله قیر ی��ا قیر رایگان، 
مط��رح نیس��ت، این موض��وع دقیق��ا نظیر آن 
اس��ت ک��ه اعتب��اری به دس��تگاه دولت��ی داده 
می ش��ود  ک��ه مث��ا تجهی��زات ورزش��ی برای 
اس��تان ها یا رایانه برای دانش آموزان، خریداری 
کنند؛ این موضوع کاما ش��فاف اس��ت، چون ما 
احساس کردیم راه های روس��تایی درون برخی 
روس��تاها، محوطه ه��ای پایگاه ه��ای مقاوم��ت، 
روس��تاها  برخ��ی  در  کانتری  ه��ا  و  م��دارس 
 آس��فالت لازم دارد، بنابرای��ن بای��د بتوانند قیر 

خریداری کنند.
 در برخ��ی اس��تان ها م��ا ریزگ��رد داریم که 
مش��کات فراوانی برای مردم ایجاد کرده است، 
برای رفع این مش��کل هم مالچ پاش��ی مدنظر ما 
نیس��ت، »قیر آبه« مدنظر ماس��ت، قیر را با آب  
روی خاکی که ریزگرد دارد، می ریزند، در اثر باد 
و تغییر آب و هوا، آب بخار می شود قیر یک لایه 

خاک را تثبیت می کند.
برخ��ی در فضای مجازی ای��ن موضوع قیر را 
به فس��اد نس��بت داده اند و مجل��س انقابی را 
زیر س��ؤال بردن��د، دوباره تاکی��د می کنم طرح 
ما که م��ن جزو طراحان آن هس��تم و دلخوش 
و کمیس��یون عمران هم برای بررس��ی دقیق و 
 اج��رای صحیح آن   وقت گذاش��ته اند، ش��فاف و 
روشن است. پس از رفع ایرادات شورای نگهبان 
مبلغ ۴ هزار میلیارد تومان اعتبار بین دستگاه ها 
توزیع می ش��ود آنها با ای��ن اعتبار قیر خریداری 
می کنند و کارهایی که زیرسازی آن انجام شده 

و منتظر قیر اس��ت، پیش  می رود، بدین ترتیب 
راه روستایی و محوطه روستا، مدارس روستایی، 
محوطه پایگاه های بس��یج و نیروی انتظامی که 
آماده آسفالت است، همه آسفالت و قیر می شوند 
در مناط��ق دارای ریزگرد هم با قیرآبه پاش��ی، 
 مش��کل مردم حل می ش��ود؛ این درواقع نوعی 
اولویت بن��دی در جهت ایج��اد عدالت اجتماعی 
اس��ت و ۲۰ میلی��ون انس��ان تولید کنن��ده در 

روستا ها برخوردار می شوند.
ایراداتشوراینگهبانازاینطرحچه�

مواردیاست؟
ش��ورای نگهبان چند ایراد مطرح کرده است، 
ب��رای رفع این ایرادات  همکاران در کمیس��یون 
برنامه و بودجه در حال پیگیری هس��تند، بنده 
و کمیس��یون عم��ران هم پیگی��ری می کنیم تا 

ایرادات رفع شود.
پ�ستأیی�دمیکنیدکهنظیرس�نوات�

قبل،موضوعصدورحوالهقیروقیررایگان
مطرحنیست؟

بله، اصا حواله قیر مطرح نیست، عده ای فکر 
می کنند نظیر س��نوات قبل قرار است حواله قیر 
رایگان صادر ش��ود، اصا م��ا در مجلس مخالف 
آن کار هس��تیم، ما ری��ال و بودجه و تخصیص 
۱۰۰ درصدی در اختیار دس��تگاه قرار می دهیم 
دس��تگاه قیر می خرد، اما هیچ جای کش��ور که 
آسفالت بدون قیر انجام نمی شود، الان چرا طرح 
دو فوریت داده ایم؟ چون منابع کم اس��ت اهم و 

فی الاهم انجام داده  ایم.
مجل��س اعتق��اد دارد ۴ هزار میلی��ارد تومان 
از س��رجمع اعتب��ارات کش��ور ب��رای خرید قیر 
اختصاص یابد،  با سازمان برنامه و بودجه،  رئیس 
سازمان و معاونان وی صحبت کرده ایم و جلسه 
گذاش��ته ایم، این اعتب��ار در اختیار دس��تگاه ها 
ق��رار می گی��رد و اصا حواله ای در کار نیس��ت، 
دس��تگاه ها هم فقط باید با این پول قیر بخرند، 
ن��ه می توانند حقوق بدهند و ن��ه جایی دیگری 

هزینه کنند.
ب��ه برخ��ی دوس��تان که فک��ر می کنن��د ما 
می خواهیم حواله قیر بدهیم، تأکید می کنم که 
 هیچ فس��ادی در کار نیست ما حواله قیر رایگان 
نمی دهیم، فقط پول می دهیم و دستگاه اجرایی 

هم فقط باید با آن پول، قیر بخرد.
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طلا فلز گران بهایی اس��ت که توجه بسیاری 
از س��رمایه گذاران را به خود جلب کرده است 
چرا که در پی مش��کلات اقتصادی همه گیر در 
جهان، سرمایه داران به دنبال محلی امن برای 
س��رمایه  های خود بوده اند به نحوی که در ماه 
اوت نرخ طلا رکوردهای تاریخی را شکس��ت و 

به ۲۰۵۰ دلار در هر اونس رسید.
سال�خوب�برای�نقره��

بر اساس گزارش��ی که بلومبرگ منتشر کرد 
در این میان نقره نیز یک س��ال خوب را تجربه 
ک��رد به ط��وری که افزایش قیمت��ی به میزان 
۲برابر طلا داش��ت. که این افزایش به عواملی 
چ��ون تضعیف نرخ دلار امری��کا و پایین آمدن 
نرخ واقعی آن و همچنین تنش های ژئوپلتیکی 
ارتباط داش��ت که همین امر نیز س��بب شد تا 
همه س��رمایه گذاران برای حفظ س��رمایه های 

خود به سمت فلزات گران بها حرکت کنند.

کالین پل��وم، بنیان گذار و مدیرعامل کارگزار 
فلزات گران بهای Noble Gold مس��تقر در 
لس آنجلس، گفت قبل از همه گیری مشکلات 
اقتص��ادی در جهان، ش��اهد س��رمایه گذاری 
و خری��داری در ط��لا و نقره با نس��بت ۶۰ به 
۴۰بودیم اما این نس��بت درحال حاضر نزدیک 

به ۵۰ به ۵۰ است.
وی همچنین عنوان کرد: ما شاهد پیشرفت 
چش��مگیر در تجارت خود از زمانی از تعطیلی 
برخی مش��اغل هستیم به طوری که فروش ما 
از ماه مارس تاکنون بیش از ۳۰ درصد افزایش 

داشته است.
ه��ر اون��س نق��ره روز دوش��نبه ب��ا اف��ت 
۰.۴درص��دی هم��راه بود و ب��ه ۲۶ دلار و ۸۷ 
س��نت در هر اونس رسید. بالاترین سطح نرخ 
نقره در ۱۰ آگوس��ت و ب��ا نرخ ۲۹.۱۲ دلار در 
هر اونس همراه بود. پلوم افزود: با اثرات ناش��ی 
از برخ��ورد کووید-۱۹ به اقتص��اد جهانی و با 
توجه به ق��درت دلار، نرخ نق��ره در اواخر ماه 
مارس محدوده ۱۵ دلار قرار داشت و در اوایل 

ماه م��ارس بلافاصله عقب رف��ت و نرخ آن به 
۱۳.۹۲رس��ید و پس از آن تا ۲۹ دلار افزایش 
یافت که یک تلاطم بسیار بی سابقه و جالب در 

جدول زمانی ۴تا ۵ماهه بوده است.
پنل�ه�ای�خورش�یدی�نیازمند�نقره���

هستند
فل��زات  کارگ��زار  مدیرعام��ل  همچنی��ن 
گران به��ای Noble Gold معتقد اس��ت که 
هم زمان با بازگشت اقتصاد به حالت اول خود، 
فضای بیش��تری برای افزایش نرخ نقره وجود 
خواهد داش��ت، چرا که با شروع ساخت وسازها 
در کالیفرنیا در امس��ال از صفحات خورشیدی 
نیز استفاده خواهد شد که نقره یکی از اجرای 
اصل��ی آن ب��ه ش��مار م��ی رود. همچنین این 
احتمال می رود که سایر ایالات دیگر امریکا نیز 
از پانل های خورش��یدی استفاده کنند چرا که 
با گس��تردگی آن قیمت ه��ا نیز کاهش خواهد 
یاف��ت. در همین ارتباط نی��ز کالیفرنیا تمایل 
دارد تا قانون اس��تفاده از پنل های خورشیدی 
را ب��ر قان��ون ام��لاک و مس��تغلات امریکا نیز 

تنظی��م کند. به همین منظور در س��ال آینده 
میلادی هر ملک جدیدی س��اخته ش��ده چه 
تج��اری و چه مس��کونی بای��د دارای پنل های 
خورشیدی باش��د و نقره یکی از اجزای بزرگ 
آن به ش��مار می رود. کرونا و کمبود استخراج 
نق��ره پل��وم گف��ت: درحال حاضر ب��ا توجه به 
مش��کلات ناشی از کرونا تولیدات کاهش یافته 
و با کمبود روبه رو ش��ده اس��ت. می توان گفت 
که بزرگ ترین قربانی استخراج مواد معدنی در 
این بحران نقره بوده اس��ت. همین امر س��بب 
شده تا ش��اهد افزایش نرخ نقره و تقاضای آن 
در بخش خرده فروشی باشیم. با توجه به اینکه 
بازیافت نق��ره به خوبی در برخی مناطق انجام 
نمی شود بنابراین نیاز به استخراج بیشتر وجود 
دارد و همین امر س��بب می ش��ود تا دسترسی 
به نقره با دش��واری همراه باشد. وی ادامه داد: 
گمان می کنم که ما همچنان شاهد کمبود این 
فلز گران بها در بخش صنعتی خواهیم بود و بر 
اساس اطلاعات ما به دلیل بیماری کرونا ماه ها 
در بخش هایی مانند ضرب سکه های سلطنتی 

کان��ادا و ایالات متحده نیز با مش��کلاتی همراه 
بوده اس��ت. قیمت نقره هنوز هم رقم بس��یار 
پایینی دارد چراکه در اوایل آوریل سال ۲۰۱۱ 
ای��ن فلز گران بها ب��ه ۴۹.۵۲ دلار در هر اونس 
رس��یده بود و باید توجه داشت که از آن زمان 
تاکنون اس��تفاده از نقره در صنعت الکترونیک 
ب��ه طرز چش��مگیری افزایش یافته اس��ت. در 
حال��ی که بس��یاری از صنایع مرتب��ط به نقره 
در حال افزایش اس��ت، برخی از معادن مجبور 
ش��ده اند به دلیل مشکلات ناشی از کووید-۱۹ 
دوب��اره تعطیل ش��وند. موسس��ه نق��ره برای 
نخس��تین بار کس��ری بازار این فلز گران بها را، 
برای دوره زمانی ۵ساله پیش بینی کرده است.  
امسال، جهان شاهد کاهش ۱۳ درصدی میزان 
اس��تخراج در معادن امریکای لاتین بود. ضمن 
اینکه می��زان تأمین جهانی ۷.۲ درصد کاهش 
داش��ته است و بر این اساس ۶۷ میلیون اونس 
کمتر در منطقه تولید ش��ده اس��ت که با این 
میزان می توان ۱۰۰ میلیون صفحه خورشیدی 

نقره تولید کرد.

BHPبرای استخراج زغال سنگ 
از انرژی سبز استفاده می کند. 

 ،BHP ،به گزارش صنع��ت کار
نیوی��ورک اع��لام ک��رد ک��ه ب��ه 
عن��وان بخش��ی از تلاش ش��رکت 
انرژی ه��ای  از  اس��تفاده  ب��رای 
توافق نامه ای  بیش��تر،  تجدید پذیر 
ب��رای حمای��ت از توس��عه مزارع 
ب��ادی در  جدی��د خورش��یدی و 
 ایال��ت کوئینزلند اس��ترالیا منعقد 

کرده است.
ای��ن معدنچی که ۹ عملیات زغال س��نگ متالورژی را در ح��وزه بوون از طریق اتحادیه 
BHP Mitsubishi Alliance )BMA( و BHP Mitsui Coal )BMC( انج��ام 
می دهد، گفت این حرکت به آنها کمک می کند تا در طول ۵ سال انتشار غیرمستقیم خود 

را در کشور ۲۰ درصد کاهش دهد.
توافق با CleanCo در حالی صورت می گیرد که BHP در حال آماده س��ازی برای به 
روزرس��انی بازار در هفته آینده در مورد یک استراتژی اصلاح شده جهت کاهش تولیدات 

عملیاتی شرکت و استفاده آن از گازوئیل است.
اقدامات »بس��یار ملموس« آب و هوایی ش��امل اهدافی برای کاهش انتشار عملیاتی تا 
سال ۲۰۳۰ خواهد بود، این موضوع بخشی از بزرگترین تعهد گسترده معدن کار در جهان 

برای خنثی شدن از کربن تا سال ۲۰۵۰ است.
ادگار باستو، رئیس BHP، Minerals Australia، در بیانیه ای گفت: »این یک گام 
مهم به جلو در انتقال BHP به اس��تفاده پایدارتر از انرژی در سراس��ر کارها و نخس��تین 

اقدام برای استرالیا است.«
با چنی��ن اقداماتی معدنکاران به حفظ محیط زیس��ت کمک کرده و به توس��عه پایدار 
نزدیک می ش��وند. هرچن��د در نگاه کلی معدن در مقابل محیط زیس��ت ق��رار دارد اما با 

راهکارها و تعاملات می توان در توسعه پایدار شاهد رشد هر دو بخش بود.
ش��رکت های بزرگ معدنی دنیا امروز در کنار برنامه های اقتصادی خود به دنبال توسعه 

محیط زیست و کاهش تولید کربن هستند.

روسال، دومین شرکت بزرگ تولیدکننده آلومینیوم در جهان، اعلام کرده که از قرارداد 
مشترکی که در جنوب چین منعقد ساختند، عقب نشینی خواهد کرد.

به گزارش باشگاه آلومینیوم، به گفته این شرکت روسی، مهم ترین عامل این عقب نشینی، 
حجم پایین تقاضا و فروش در این منطقه است.

 البت��ه فعالی��ت این ش��رکت در ش��انگ های ب��ه روال گذش��ته ادامه خواه��د یافت. 
همچنین ش��رکت روس��ال درحال مذاکره برای فروش س��هم خود در ش��رکت ش��نزن 
 )Shenzhen( نی��ز می باش��د و ب��ه احتمال زیاد این س��هم به ش��رکت نورینکو واگذار 

خواهد شد.
ازطرفی رشد اقتصاد چین به حالت عادی پس از کرونا موجب شد تا واردات آلومینیوم 
و محصولات آلومینیومی به این کشور در ماه جولای به شدت افزایش داشته باشد. واردات 
آلومینیوم کارنشده و محصولات آلومینیومی چین در ماه جولای به بیشترین مقدار خود 

از سال ۲۰۰۹ تاکنون رسیده است.
در بازه  زمانی آوریل-ژوئن امس��ال، ۲۷ درصد از فروش محصولات ش��رکت روس��ال به 
منطقه ی آسیا بوده است، این درحالی است که طی سه ماهه نخست امسال تنها ۱۵ درصد 

از محصولات روسال به مقصد کشورهای آسیایی ارسال شده است.

معدنکار�بزرگ�به�سراغ�انرژی�سبزتر�می�رود

عقب�نشینی�روسال�از�قرارداد�مشترک�با�چینی�ها

 امید فولاد ضد زنگ 
به تحولات ماه سپتامبر

م��اه س��پتامبر وارد دومین دهه خود ش��ده و 
تحولات روزهای گذشته نوید روزهای بهتر برای 

فولا ضد زنگ را می دهد.
به گزارش ایراس��ین به نقل از وورد اس��تیل، 
آغ��از ب��ه کار صنایع در کش��ورهای مختلف که 
ابتدایی تری��ن نتیج��ه آن افزای��ش تقاض��ا برای 
محصولات فولادی ش��ده این نوید را می دهد که 
در روزه��ای آتی تقاضا برای ف��ولاد زد زنگ نیز 

افزایش می یابد.
تنها مشکل در این مسیر افزایش قیمت نیکل 
است که ممکن اس��ت بر روی قیمت تمام شده 

فولاد زد زنگ تاثیر بگذارد.
البته قیمت س��ایر محصولات فولادی از قبیل 
صفحات ف��ولادی و میلگرد در بازارهای مختلف 

افزایش یافته است.
در ص��ورت افزای��ش تقاض��ا برای ف��ولاد ضد 
زن��گ در روزهای باق��ی مانده از ماه س��پتامبر 
 می ت��وان در انتظ��ار افزایش تولی��د در ماه های 

آتی بود.

 آغاز به کار ۳۴ درصد 
از کوره های فولاد جهان

ب��ا افزایش تقاض��ا برای فولاد در کش��ورهای 
مختلف، ۳۴ درصد از کوره های تعطیل ش��ده در 

سراسر جهان آغاز به کار کرده اند.
به گ��زارش معدن نیوز، با آغ��از به کار صنایع 
و افزایش درخواس��ت ها برای فولاد، شرکت های 
فولاد در کش��ورهای مختل��ف کوره های تعطیل 

شده خود را دوباره روشن کرده اند.
بر همین اساس ۲۲ کوره که معادل ۳۴ درصد 
از کوره های شرکت فولاد در کشورهای مختلف 

است آغاز به کار کرده اند.
ای��ن کوره ها ب��ه دلیل تعطیلی های ناش��ی از 

شیوع کرونا خاموش شده بودند.
بر اس��اس آمارهای ثبت ش��ده از آغاز س��ال 
۲۰۲۰، ب��ه دلی��ل تعطیلی های ناش��ی از کرونا 
۷۲ ک��وره مخصوص تولید فولاد در کش��ورهای 

مختلف خاموش شده بودند.

کاهش حجم صادرات 
سنگ آهن برزیل در ماه اوت

براس��اس اعلام وزارت صنعت برزیل، صادرات 
سنگ آهن برزیل در ماه اوت با ۸ درصد کاهش 

به ۳۱.۳ میلیون تن رسید.
ب��ه گزارش مع��دن نی��وز، ب��رای دوره ژانویه 
ت��ا اوت نی��ز کل ص��ادرات س��نگ آهن برزی��ل 
۲۱۰.۴ میلی��ون تن گزارش ش��ده که نس��بت 
به مدت مش��ابه س��ال قب��ل ۸.۸ درصد کاهش 
داش��ته اس��ت، ای��ن کاهش ب��ه دلیل ش��روع 
فص��ل بارندگی زودت��ر از موعد در امس��ال بود 
 که حم��ل محموله ه��ا و تولی��د را مختل کرده

 است.
بیش��تر محموله های دریایی سنگ آهن برزیل 
ب��ه مقصد چین ب��وده اس��ت، زیرا این کش��ور 
)چی��ن( ب��ا سیاس��ت های مح��رک اقتصادی و 
توس��عه زیرس��اخت ها، بهبود به  نسبت سریعی 
 را پ��س از بیم��اری هم��ه گی��ر کروناوی��روس

 داشته است.

روی�خط�خبر
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مدیر کل گمرکات اس��تان فارس گفت: بزرگترین محموله 
صادراتی اس��تان فارس در س��ال ۹۹ به ارزش یک میلیون و 

۸۰۰ هزار دلار صادر شد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، خداداد رحیمی گفت: 
مجتم��ع صنای��ع آلومینیوم جنوب در 2 فق��ره اظهارنامه به 
ارزش ی��ک میلیون و ۸2۸ هزار دلار و وزن ۱۱۰۰ تن اقدام 

به صادرات از شهرستان لامرد کرد.
او اف��زود: بزرگ تری��ن مجتمع تولید آلومینیوم کش��ور در 
تیرماه امس��ال افتتاح ش��د که در مدت ساخت این مجتمع، 
گمرکات اس��تان فارس در زمینه نیل ب��ه اهداف عالیه نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران و تحقق منویات مقام معظم 
رهبری در س��ال۹۹ به عنوان س��ال جهش تولید و پیش از 
آن نیز نقش به س��زایی در ترخیص تجهیزات و ملزومات این 
مجتم��ع داش��ته و نهایت همکاری را با ای��ن مجموعه انجام 

داده است.
ب��ه گفت��ه مدی��ر کل گمرکات اس��تان ف��ارس، فعالیت و 
ص��ادرات مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب علاوه بر ارز آوری 
به کش��ور در شرایط ظالمانه تحریم ها موجب رونق اقتصادی 
 در منطق��ه جن��وب کش��ور، شهرس��تان های مه��ر و لامرد 

شده است.

ش��رکت مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب )سالکو( در سال 
2۰۰۳ میلادی در زمینه اهداف توس��عه صنایع انرژی بر و با 
هدف صادرات، رفع فقر، افزایش اش��تغال و استفاده بهینه از 
منابع عظیم گازی کشور از طریق ساخت یک کارخانه ذوب 
آلومینیوم با ظرفیت تقریبی یک میلیون تن در سال در ۳فاز 

جداگانه تاسیس شد.
چش��م انداز ای��ن ش��رکت تبدیل ش��دن ب��ه بزرگ ترین 
در  گرفت��ن  ق��رار  و  کش��ور  در  آلومینی��وم  تولید کنن��ده 
جم��ع ۴ تولید کنن��ده برت��ر آلومینی��وم در خاورمیان��ه از 
طری��ق توس��عه ظرفی��ت تولی��د آلومینی��وم ب��رای ایجاد 

 ارزش اف��زوده در بخ��ش ان��رژی و دسترس��ی ب��ه بازار های 
صادراتی است.

صادرات بزرگ ترین محموله صنایع آلومینیوم از جنوب فارس

مسئولیت کارفرمای معدن هجدک قابل چشم پوشی نیست
مدیرکل بازرسی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کردستان با بیان 
اینکه هم اکنون ۵۰درصد طلای کش��ور در کردستان تولید 
می شود و استان در بخش سنگ آهن رتبه پنجم کشوری را 
به خود اختصاص داده اس��ت، افزود: در سال گذشته چهار 
پهنه در سطح استان برای مطالعات نوین اکتشافی مشخص 
شد که ۳ پهنه آن به اتمام رسیده و مطالعات پهنه دیواندره 

نیز به زودی آغاز می شود.
ب��ه گ��زارش ش��اتا، محم��د دره وزم��ی گف��ت: یکی از 
ظرفیت های خوب کردس��تان معادن آن اس��ت که از تنوع 
چش��مگیری برخ��وردار اس��ت و اهمیت اس��تان در بخش 

مع��دن نیز ب��ه همین تنوع م��واد معدن��ی بر  می گردد. وی 
مع��ادن دارای پروان��ه بهره ب��رداری اس��تان را ۴۰۳ معدن 
ی��اد ک��رد و اظهار ک��رد: ۶۴۴ میلیون تن ذخی��ره معادن 
 کردستان اس��ت و درحال حاضر ۱۴۹ معدن فعال و مابقی 

غیرفعال هستند.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت کردس��تان 
تن��وع معدنی را خصوصیت ویژه معادن اس��تان دانس��ت و 
افزود: بیش��ترین حج��م معادن پلی متال در س��قز، بیجار 
و ق��روه و بیش��ترین مع��ادن س��نندج مربوط به س��نگ 
لاش��ه اس��ت و دیواندره و کامی��اران نیز به نس��بت دارای 

تن��وع مواد معدن��ی هس��تند. دره وزمی مح��دوده معادن 
اس��تان را در کل ۴۴۷ کیلومترمرب��ع از مس��احت اس��تان 
وس��ینه کار معادن را پن��ج صدم درصد یاد ک��رد و افزود: 
۱۷ گواهی کش��ف صادر شده که با احتس��اب این گواهی 
 کش��ف ها ذخای��ر معدنی اس��تان ۴۰ میلیون ت��ن افزایش 

می یابد.
وی بزرگ تری��ن آفت معادن کردس��تان را خام فروش��ی 
دانس��ت وعنوان کرد: خوشبختانه در چند سال گذشته هم 
معدن داران و هم سیاست های دولت به سمت جلوگیری از 

خام فروشی و فرآوری رفته است.

دره وزم��ی در ادامه به وصول حقوق دولتی قابل وصول از 
معادن استان نیز اشاره کرد وگفت: در سال ۹2 چهار و نیم 
میلیارد تومان و در سال گذشته بیش از ۴2 میلیارد تومان 

حقوق دولتی وصول شده است.

نیمیازطلایکشوردرکردستانتولیدمیشود

گروه معدن

مدی��رکل بازرس��ی کار وزارت تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی ابعاد گزارش اولیه حادثه معدن هجدک و 
الزامات ایمن سازی و استخراج از معادن زغال سنگ 
را تش��ریح کرد و گفت: به اس��تناد م��اده ۹۱ و ۹۵ 
قانون کار، اگر قصوری در جریان حادثه وجود داشته 
باش��د، متوجه کارفرماست. به گزارش ایلنا، ساعت 
۱۴ روز یکش��نبه ۱۶ ش��هریور خبری منتش��ر شد 
که در وانفس��ای ریزش شاخص کل بورس، چندان 
دیده نش��د؛ اما این خبر هم از یک ریزش خبر داد: 
ریزش تونل معدن زغال س��نگ هجدک کرمان که 
ب��ه مرگ و مصدومیت ۵ کارگ��ر انجامید. این خبر 
منتقدان نظام ایمنی معادن زغال س��نگ را چندان 
متعجب نکرد؛ چراکه ش��واهد نش��ان می داد معادن 
زغال سنگ آسیب پذیر هستند و غفلت کارفرمایان 
و کوتاهی پیمانکاران از ایمن س��ازی این معادن، که 
در س��ال های گذشته ده ها کش��ته و صدها مجروح 
بر جای گذاشته اس��ت، اصلی ترین مستندی است 
که وقوع حادثه در هجدک یا هر معدن زغال س��نگ 
دیگری را اجتناب ناپذیر می س��ازد؛ اما اتفاقی که در 
هج��دک رخ داد، ریزه کاری هایی هم دارد در همین 
زمینه گفت وگو با علی مظفری، مدیرکل بازرسی کار 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به شرح زیر است: 

گ�زارش اولی�ه ای ک�ه در م�ورد دلایل  �
حادثه به دس�ت ش�ما رس�یده تا چه اندازه 

موید قصور کارفرما و پیمانکار است؟
بازرس��ی های میدان��ی و گزارش��ی ک��ه از طرف 
بازرس��ان به دس��ت من رسیده، نش��ان می دهد که 
پیمان��کار گواهی تایید صلاحیت ایمنی را داش��ته 
اس��ت. همچنین مس��ئول ایمنی صلاحیت لازم را 
برای انجام مس��ئولیت های تعریف ش��ده برای این 
کار را داش��ت، ک��ه متاس��فانه در ای��ن حادثه جان 
خود را از دس��ت داد؛ مس��ئول ایمنی، حتی مدرک 
مهندس��ی معدن داش��ت. بر مبنای گ��زارش اولیه 
حادثه، س��اختارهای عملیات��ی از باب حفظ اصول 
ایمنی رعایت ش��ده اند؛ اما پارامترهای حادثه س��از 
معدن هجدک، باید بیشتر بررسی شوند تا با در نظر 
گرفتن تمامی جوانب گزارش تکمیلی تهیه شود. از 
آنجا که معدن قدیمی است، بازرسی پیش از حادثه 
در تیرماه انجام شده بود. باتوجه به اینکه علت حادثه 
وجود حفره های گازی بر بس��تر سنگی اعلام شده، 
امکان پیش بینی درس��ت آن وجود نداشت؛ اما باید 
صب��ر کرد تا گ��زارش تکمیلی آماده و تمام جنبه ها 

مورد تحلیل قرار گیرند.
آیا ن�وع وقوع ای�ن حادثه ب�ه گونه ای  �

نیس�ت ک�ه بازرس�ان اداره کار با ارس�ال 
گزارش  از پرمخاطره بودن عملیات حفاری، 
زمین�ه تعطیل�ی کارگاه را ت�ا رف�ع تم�ام 

نگرانی  ها فراهم می کردند؟
پی��ش از حادثه موضوعی که مصادیق تعطیلی یا 
توقف کارگاه را گواهی دهد، وجود نداشت یا گزارش 
نشده است؛ البته بازرسان کار راسا نمی توانند کارگاه 
را تعطی��ل کنند؛ چراکه حتم��ا باید مصداقی برای 
تعطیلی وجود داش��ته باش��د. پ��س از گزارش این 
موارد، دس��تگاه قضای��ی برای توق��ف فعالیت های 
کارگاه ورود می کند. درباره مس��ئولیت های حادثه 
بای��د بگویم که قانون گ��ذار در ماده ۸۵ و ۹۵ قانون 
کار، مس��ئولیت ایمن��ی کارگاه را متوج��ه کارفرما 
دانسته است؛ البته حاکمیت در قانون، ساختارهایی 
را پیش بینی کرده اس��ت؛ مانند آیین نامه تخصصی 
ایمن��ی مع��ادن و موضوعات مرتبط ب��ا آن. بدیهی 

اس��ت که به اس��تناد ماده ۹۱ و ۹۵ قانون کار، اگر 
قصوری در جریان حادثه وجود داشته باشد، متوجه 
کارفرماس��ت. موادی از قانون کار که به آنها اش��اره 
کردم، صراحت دارند. ماده ۹۵ قانون کار تاکید دارد: 
»مسئولیت اجرای مقررات و ضوابط فنی و بهداشت 
کار برعهده کارفرما یا مس��ئولان واحدهای موضوع 
ذکر ش��ده در ماده ۸۵ این قانون خواهد بود. هر گاه 
بر اثر عدم رعایت مقررات یادش��ده از سوی کارفرما 
یا مسئولان واحد، حادثه ای رخ دهد، شخص کارفرما 
یا مس��ئول مذک��ور از نظر  کیف��ری و حقوقی و نیز 
مجازات های مندرج در این قانون مس��ئول است.« 
بنابراین مسئولیت کارفرما، در حادثه قابلیت چشم 
پوش��ی ندارد. کارفرم��ا در مق��ام واگذارنده پیمان 
مسئولیت دارد. طبیعی است که یکسری نظارت ها 
هم در آیین نامه های ایمنی معادن پیش بینی ش��ده 
که باید در سلس��له مراتب واگذاری کار به پیمانکار 
و انج��ام کار، از ناحیه کارفرما م��ورد تاکید و توجه 

قرار گیرند.

از آنج�ا ک�ه بیش�تر معادن کش�ور به  �
وس�یله پیمانکاران م�ورد بهره برداری قرار 
می گیرن�د، در بیش�تر حوادث�ی ک�ه اتفاق 
می افتند، مسئولیت حادثه متوجه پیمانکار 
هم هس�ت. باتوجه به این که تکرار حوادث 
در معادن زغال سنگ بیشتر از سایر معادن 
است و با تعدد پیمانکاران هم در این بخش 
مواجه هس�تیم، چگونه می توان بر ایردات 
فن�ی و رعایت نش�دن مف�اد قان�ون کار و 
آیین نامه های ایمنی توس�ط آنها، به ش�کل 

مناسبی نظارت کرد؟
معادن زغال س��نگ در تمام دنیا افزون بر س��ایر 
معادن با مخاطره مواجه هستند، که البته این مورد 
به ماهیت عملیاتی معادن زغال س��نگ بازمی گردد. 
تایی��د صلاحیت ایمنی پیمانکاران و الزام به رعایت 
آیین نامه   ه��ا به وس��یله آنها، باید در هر ش��رایطی 
رعای��ت ش��ود. حاکمیت باید بر این م��وارد نظارت 
کن��د؛ ضمن اینکه هر کارفرم��ا و پیمانکاری باید بر 

عملیات بهره بردای نظارت دقیق انجام دهند. حدود 
نظارت ها، مس��ئولیت ها و عواق��ب آن هم در قانون 

کار و آیین نامه های مربوطه پیش بینی شده است.
نظ�ارت دقیق بر ش�به  ح�وادث و نگاه  �

موشکافانه به آنها تا چه اندازه بر جلوگیری 
از وضوع چنین حوادثی کمک می کند؟

ش��به حوادث مواردی هس��تند که می پنداریم به 
خیر گذشته اند! ش��به حوادث منجر به خسارت های 
جان��ی و مالی نمی ش��وند؛ اما می توانن��د راهنمایی 
برای پیش بینی وقوع حوادث بزرگ تر باشند. اساسا 
با توجه به خس��ارت های بزرگی که حوادث به جان 
کارگران و س��رمایه های ش��رکت ها وارد می کنند، 
نظام های اقتصادی با حساس��یت بر ش��به حوادث، 

نظارت می کنند.
آی�ا کارفرمایان یا پیمان�کاران ملزم به  �

ثب�ت ش�به حوادث و ارائه گ�زارش آنها به 
ادارات کار هستند؟

در قان��ون، گزارش ش��به حوادث ب��ه وزارت کار 
پیش بینی نش��ده اس��ت؛ اما این جزو اصول بدیهی 
اس��ت ک��ه کارفرما ش��به حوادث را ثب��ت کند و با 
پیش بینی ضوابط نظارتی و انضباطی از وقوع حادثه 
جلوگی��ری کن��د. حادثه معدن هج��دک خیلی به 
شبه حادثه ارتباطی ندارد؛ چراکه دلیل حادثه بیشتر 
به بسترهای زمین شناختی ناشناخته مرتبط است؛ 
بس��ترهایی که روی آنها کار حفاری انجام می شود. 
طبیعتا پیش از وقوع این حادثه از وجود حفره گازی 
اطلاعی در دست نبوده است؛ اما مدیران و مسئولان 
نظارت بر کارگاه باید پیش بینی های لازم را از طریق 
گمانه  های شناس��ایی و اکتش��افی، از طریق بررسی 
ژئوفیزیک )فیزیک زمین( انجام می دادند؛ پس این 

خلأ وجود دارد.
باید توجه داش��ته باش��یم که هرچ��ه در فرآیند 
حفاری و اکتشاف لایه های عمیق جلوتر می رویم، به 
لایه هایی برمی خوریم که بیشتر و بیشتر در معرض 
گازه��ای خطرناک بطنی هس��تند؛ و ل��ذا احتمال 
انتش��ار گاز با شدت تخریب بیش��تری وجود دارد. 
کاری که باید انجام ش��ود حفر چاله های اکتش��افی 
از محت��وای زمین شناس��ی اس��ت. در دنیا ذخایری 
که ظرفیت بالای گازس��وزی وجود دارند را پیش از 
بهره برداری معادن از طریق پمپاژ سطحی گازدایی 
)دگازاژ( می کنند؛ البته این کار زمان بر اس��ت اما از 
لحاظ اقتصادی به صرفه. این کار باید پیش از شروع 

بهره برداری از معادن و حضور کارگران انجام شود.
به نظر می رس��د که میانگی��ن حوادث معدنی در 

ایران بالاتر از بسیاری از کشورهاست.
در جهان، میانگین حوادث در حوزه معدن بیشتر 
از سایر حِرف هست؛ در ایران هم به همین ترتیب.

مش�کل کار کجاس�ت؟ آیا ش�یوه های  �
منس�وخ بهره  ب�رداری در ای�ران، موج�ب 

افزایش حوادث شده اند؟
هرچه به صورت گس��ترده تر به س��مت استخراج 
صنعت��ی حرک��ت کنیم و اس��تخراج از معادن را به 
ش��یوه های مکانیزه تبدیل کنیم، مواجهه کارگران 
با محیط های پرریس��ک کمتر می ش��ود و ریس��ک 
مخاطرات کاه��ش می یابد. بنابراین باید به تجهیز، 
نوس��ازی مع��ادن و مکانیزاس��یون نگاهی داش��ته 
باش��یم؛ البته این نیازمند س��رمایه گذاری است، اما 
عبور از استخراج سنتی و رو آوردن به مکانیزاسیون، 
ض��روری و در س��ال های آتی با توج��ه به تحولات 
فناوریک، اجتناب ناپذیر اس��ت. ام��روز، فناوری به 

عنوان رکن اصلی ایمنی معادن مطرح است.
امی��دوارم ب��ا س��رمایه گذاری و ایج��اد زمین��ه 
س��رمایه گذاری، س��ریعتر به انق��لاب فناوریک در 
معادن دس��ت یابیم؛ به ویژه در معادن زغال سنگ. 
در این راه تجهیزات��ی مانند road header برای 
پیشروی و تونل زنی و sheaer )ماشین برش( باید 
به کار گرفته شوند. اینگونه کارگر ریسک مخاطرت 
حفاری را متحمل نمی ش��ود. اس��تفاده از تجهیزات 
مکانیزه که زغال را برش می زنند، کمک می کند که 
که کارگر از ریس��ک مخاطرات کار به ش��یوه سنتی 
خارج شود. در روش های سنتی کارگر موظف است 
در ی��ک موضع ناش��ناخته در حفاری و اس��تخراج 
قرار گیرد؛ البته این ماش��ین آلات در دنیا به صورت 
متعارف به کار گرفته می ش��وند؛ اما در ایران نیاز به 
وارد کردن آنه��ا داریم. در »معدن مکانیزه طبس« 
سال هاست که از این تجهیزات استفاده می شود. اگر 
نرخ ایمنی معدن مکانیزه طبس را نسبت به توناژ آن 
در نظر بگیریم، می توان ایمنی این معدن را بس��یار 

مناسب ارزیابی کرد.
خصوصی یا دولتی ب�ودن معادن تا چه  �

اندازه در تجهیز آن تاثیرگذار است؟
اینک��ه معدن خصوصی اس��ت یا دولت��ی، نباید 
در ایمن��ی کارگاه تاثیرگ��ذار باش��د. ایمنی اصولی 
اس��ت که در هر حال باید به آنها توجه ش��ود؛ البته 
بخش خصوص��ی برای ایمنی باید س��رمایه گذاری 
بیش��تری را انج��ام ده��د؛ ب��ا توجه به ت��وان مالی 
 اینگونه کارفرمای��ان، محدودیت هایی در این مورد 

وجود دارد.
 بنابراین یا باید بخش خصوصی توانمند به میدان 
بیاید یا اینکه دولت وارد س��رمایه گذاری در معادن 
زغال سنگ شود که این یک ضرورت است؛ البته در 
معادن زغال سنگ شیب لایه ها به گونه ای است که 
محدویت هایی را ایجاد می کند، اما این محدودیت ها 
به گونه ای نیس��ت که نتوانی��م از تجهیزات مکانیزه 
اس��تفاده کنیم؛ مطالعاتی ه��م در این زمینه انجام 

شده است.
امکان تولید تمام این ماش�ین آلات در  �

داخل وج�ود دارد یا باید آنها را به کش�ور 
وارد کرد؟

در ایران تعداد انگش��ت ش��ماری از شرکت ها این 
تجهیزات را تولید می کنند؛ اما به واردات نیاز داریم. 
ب��رای تولید بیش��تر هم می توانی��م از ظرفیت های 
ش��رکت های دانش بنیان استفاده کنیم؛ مشروط به 

اینکه سرمایه گذاری سنگینی انجام شود.

بهرهبرداریازپروژهمس
سرگزجیرفت

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب 
کرمان در حاش��یه بازدید از روند اجرایی کارخانه 
م��س س��رگز اس��فندقه در شهرس��تان جیرفت 
گفت: کارخانه مس س��رگز تا آبان ماه امس��ال به 

بهره برداری خواهد رسید.
به گ��زارش فل��زات آنلاین، مس��لم مروجی فرد 
در حاش��یه بازدید از روند اجرای��ی کارخانه مس 
سرگز اسفندقه در شهرس��تان جیرفت اظهارکرد: 
مع��دن و کارخانه مس س��رگز با س��رمایه گذاری 
ش��رکت صنایع مس جیرفت در منطقه اس��فندقه 
شهرس��تان واق��ع ش��ده ک��ه ج��زو پروژه ه��ای 
 اقتص��اد مقاومت��ی و تأثیرگ��ذار جن��وب کرمان 

است.
وی اف��زود: در ای��ن بازدی��د، رون��د اجرای��ی و 
مش��کلات کارخانه بررسی ش��د تا هر چه سریع تر 
 مش��کلات برطرف ش��ده و پروژه ب��ه بهره برداری

برسد.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب 
کرم��ان ادامه داد: ای��ن کارخان��ه درحال حاضر با 
اش��تغال ۱۵۰ نف��ر نیرو و پیش��رفت فیزیکی ۸۵ 
درصدی در حال تکمیل بوده که تا آبان ماه امسال 

به بهره برداری خواهد رسید.
مروجی ف��رد تصریح کرد: ای��ن کارخانه با توان 
نیروه��ای بوم��ی جنوب و س��رمایه گذاری ۳ هزار 
میلیارد ریالی، پس از بهره برداری برای ۳۰۰ نفر به  

صورت مستقیم اشتغال زایی خواهد کرد.

پیشرفت۷۰درصدی
درساختکارخانه
فرومنگنزبن

رئیس صنع��ت، معدن و تج��ارت چهارمحال و 
بختی��اری گف��ت: کارخانه فرومنگنز ب��ا زیر بنای 
۶ ه��زار و ۷۰۰ مترمرب��ع در زمینی به مس��احت 
۴/۵هکت��ار در ش��هر ب��ن از تواب��ع شهرس��تان 
ح��ال  در  درص��د   ۷۰ پیش��رفت  ب��ا   ش��هرکرد 

ساخت است. 
ب��ه گ��زارش فل��زات آنلاین، س��جاد رس��تمی 
اظهارکرد: در شهرس��تان بن سالانه بیش از 2۱۰ 
تن سنگ لاش��ه و بیش از هفت هزار ۵۰۰ سنگ 

تزئینی تولید می شود.
 ب��ا توجه ب��ه اینک��ه فرومنگنز به عن��وان ماده 
اولی��ه تولی��د ف��ولاد ش��ناخته می ش��ود، ل��ذا با 
راه ان��دازی ای��ن کارخان��ه س��الانه ۱۵ ه��زار تن 
فرومنگنز پرکربن تولید و زمینه اش��تغال مستقیم 
 ۳۰۰ نف��ر و غیرمس��تقیم 2 ه��زار نف��ر فراه��م 

می شود.
وی افزود: سنگ های تزئینی به کشورهای حوزه 
خلیج ف��ارس صادر می ش��ود. شهرس��تان بن رتبه 
نخست سنگ های تزیینی و گازکربینک در استان 

را دارد.
رئیس صنع��ت، معدن و تج��ارت چهارمحال و 
بختیاری همچنین گفت: رفع مش��کلات کارخانه 
فرومنگن��ز شهرس��تان ب��ن خواس��ته م��ردم این 

شهرستان که پیگیری شده است.
رستمی یادآور شد: س��اخت کارخانه فرومنگنز 
در اس��تان چهارمحال و بختیاری از مصوبات سفر 

رئیس دولت دهم به این استان است.
این طرح با زیر بنای ۶ هزار و ۷۰۰ مترمربع در 
زمینی به مساحت چهار و نیم هکتار در شهر بن از 
توابع شهرستان شهرکرد با پیشرفت ۷۰ درصد در 

حال ساخت است.
وی خاطرنش��ان کرد: با راه ان��دازی این کارخانه 
س��الانه ۱۵ هزار ت��ن فرومنگنز پرکرب��ن تولید و 
زمینه اشتغال مستقیم ۳۰۰ نفر و غیرمستقیم دو 

هزار نفر فراهم می شود.
فرومنگنز ماده اولیه تولید فولاد است.ش��هر بن 
در فاصل��ه 2۵ کیلومتری ش��هرکرد مرکز اس��تان 

چهارمحال و بختیاری واقع شده است.

اخبار

خانهکارگرمیتواندبرایمنیمعادننظارتکند
معادن ذغال سنگ کرمان، فاقد امکانات و تجهیزات ایمنی لازم و کافی بوده و از طرفی کارگران معادن، 
تشکل های کارگری از قبیل شورای اسلامی یا انجمن صنفی یا نماینده کارگری هم ندارند. به گزارش ایلنا، 
عباس کاربخش، دبیر خانه کارگر کرمان در نامه ای به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواهان رس��یدگی 
وی��ژه این وزارتخانه به موض��وع ایمنی معادن کرمان و همکاری خانه کارگ��ر در جهت افزایش ایمنی این 

معادن شد.
متن نامه به شرح زیر است: 

مقام محترم وزارت تعاون کار ورفاه اجتماعی
جناب آقای شریعتمداری

احتراما همانگونه که اس��تحضار دارید، هراز چندگاهی حوادث مرگباری در معادن زغال س��نگ کرمان 
اتفاق می افتد. اخیرا هم در معدن هجدک شاهد جان باختن ۴ نفر کارگر مظلوم و یک نفر مصدوم که حال 
ایش��ان هم وخیم اس��ت، بودیم. با توجه به اینکه این معادن، فاقد امکانات و تجهیزات ایمنی لازم و کافی 
بوده و از طرفی کارگران معادن، تش��کلات کارگری از قبیل ش��ورای اس��لامی یا انجمن صنفی یا نماینده 
کارگری هم ندارند، خواهش��مند اس��ت تا زمان تش��کیل نمایندگان قانونی کارگران در اینگونه کارگاه ها، 
خانه کارگر بتواند جهت نظارت بر ایمنی کار، چگونگی روابط انس��انی کارگر و کارفرما وحقوق فی مابین با 
ادارات کار وامور اجتماعی و سازمان تامین اجتماعی همکاری لازم را معمول دارد. بدیهی است تشکیلات 
خانه کارگر جمهوری اس��لامی ایران با داشتن کارشناسان باتجربه و خبره، همیشه بدون چشمداشت وبه 
 صورت رایگان که دبیرکل محترم این تش��کیلات، محجوب نیز بر آن تاکید دارند، آماده هرگونه همکاری 

خواهد بود.
با تقدیم احترام
دبیر اجرایی خانه کارگر کرمان



تقاضاهای کاذب فرصت ایجاد آرامش را به بازار فولاد 
نخواهند داد. باید اجازه داده شود تا سازوکار عرضه و 

تقاضا در بورس کالا حاکم شود تا تقاضاهای کاذبی که در 
نتیجه رانت قیمتی شکل گرفته از بازار خارج شوند

مع��اون هماهنگی امور اقتصادی وزیر کش��ور از خط تولید 
مجتم��ع صنای��ع آلومینی��وم جنوب و طرح های برق رس��انی 
شرکت غدیر انرژی واقع در منطقه ویژه اقتصادی لامرد بازدید 
ک��رد و راهکاره��ای افزایش تولید صنای��ع آلومینیوم را مورد 
بررس��ی قرار داد.به گزارش ف��ارس، مجتمع صنایع آلومینیوم 
جنوب به عن��وان بزرگترین و مدرنتری��ن کارخانه آلومینیوم 
ای��ران از واحده��ای صنعتی بزرگ در منطق��ه ویژه اقتصادی 
لامرد اس��ت که هم اکنون با ظرفیت تولید س��الیانه حدود ۸۲ 
ه��زار تن آلومینی��وم در حال فعالیت بوده و با وجود ش��رایط 
تحریم��ی، عرضه محصولات ش��مش آلومینی��وم به بازارهای 

داخلی و خارجی آغاز ش��ده است.مس��ئولان ملی، اس��تانی و 
شهرس��تانی در کنار مهندس��ان و کارگران در تلاش هس��تند 
ک��ه هر چه س��ریعتر این کارخانه به ظرفی��ت نهایی تولید در 
فاز نخست )۳۰۰ هزار تن در سال( برسد.شمش های تولیدی 
۵۰ پون��دی و ه��زار پوندی این کارخان��ه دارای درجه خلوص 
بس��یار بالایی اس��ت که توان رقابت در بازارهای خارجی دارد 
و همچنین مورد اس��تقبال ش��رکت های داخل��ی قرار گرفته 
اس��ت. احیای آلومینیوم از آلومینا با اس��تفاده از فناوری۴۳۰ 
کیلوآمپر به عنوان آخرین فناوری دنیا انجام می شود و استفاده 
از آلومین��ای مرغ��وب و نیز ان��د باکیفی��ت از جمله علت های 

افزایش درجه خلوص آلومینیوم این مجتمع اس��ت.هم اکنون 
حدود ۸۵۰ نفر در این کارخانه مش��غول به کار هس��تند و در 
فاز نخس��ت زمینه اش��تغال ۱۵۰۰ نفر به صورت مس��تقیم و 
پنج هزار نفر به صورت غیر مس��تقیم فراهم می ش��ود.مجتمع 
آلومینیوم جنوب با زنجیره کامل تولید شامل کارگاه های ذوب 
آلومینیوم، آندس��ازی، سالن های ریخته گری و سایر تجهیزات 
بس��تر بس��یار مناسبی برای س��رمایه گذاری در شهرک پایین 
دس��ت آلومینیوم )آلوم ش��هر( فراهم کرد ک��ه درحال حاضر 
عملیات س��اخت واحد تولیدی ورق آلومینیوم در منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد آغاز شده و متقاضیان دیگری نیز درحال عقد 

قرارداد برای س��رمایه گذاری در این بخش پرس��ود هس��تند. 
برای اس��تمرار فعالیت مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب و وارد 
مدار تولید ش��دن دیگر س��لول های احیا، پروژه خط برق ۴۰۰ 
کیلوولت منش��عب از شبکه سراسری عسلویه –خنج )به طول 
۳۵ کیلومتر( به همت ش��رکت غدیر انرژی در حال اجراس��ت 
که در بخش های مهندس��ی، خرید تجهیزات و تامین و بخش 
اجرا حدود ۶۰ درصد پیش��رفت دارد که با خط برق نخس��ت 
۴۰۰ کیلوولت قبلی اجرا شده، امکان استفاده از ۵۲۰ مگاوات 
برق برای مجتمع آلومینیوم جنوب و س��ایر صنایع مستقر در 

سایت انرژی بر لامرد فراهم می شود.

تولید آلومینیوم لامرد به ۳۰۰ هزار تن افزایش می یابد
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رئیس هیات مدیره انجمن نوردکاران فولادی ایران گفت: 
عرضه ناکافی ش��مش فولادی در بورس کالا موجب تشدید 
تقاضا می ش��ود و منجر به رش��د قیمت ها خواهد ش��د، به 
گونه ای که تیرماه امس��ال نرخ ها تا س��قف ۴۲ درصد بالای 

قیمت جهانی تجربه شد.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، احمد رض��وی نیک گف��ت: برخلاف 
مصوبه های س��تاد تنظیم بازار عرضه اولیه ش��مش فولادی 
)بیلت و بلوم و اس��لب( به واحدهای پایین دستی در بورس 
کالا کاهش چشمگیری داشته و این مهم نیازمند کنترل و 

نظارت دستگاه های ذی ربط است.
وی خاطرنشان کرد: براساس آمارهای قابل دسترسی که 
در س��ایت بورس کالا ثبت شده، میزان عرضه شمش فولاد 
در پنج ماهه امس��ال یک میلی��ون و ۱۶۲ هزار و ۹۲۹ تن 

بود، در حالی که برپای��ه اعلام انجمن تولید کنندگان فولاد 
ایران در چهار ماه نخست امسال حدود پنج میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن شمش فولاد تولید شده و در عین حال باید ماهانه 

حدود یک میلیون تن در بورس کالا عرضه شود.
رضوی نیک یادآور ش��د: مجموع عرضه ش��مش در پنج 
ماه گذش��ته توسط تولید کنندگان فولاد در واقع یک پنجم 
تقاضای ش��مش را در بورس پاسخ داد، در حالی که میزان 
میلگ��رد عرضه ش��ده در دوره فروردین تا پای��ان مرداد ماه 
۹۹ در ب��ورس کالا یک میلیون و ۲۵۹ هزار و ۶۵۰ تن بود، 
که برابر ابلاغیه وزارت صنع��ت، تولیدکنندگان محصولات 
ن��وردی باید ۶۹۷ هزار و ۷۵۷ ت��ن محصول در بورس کالا 
عرضه می کردند، اما در ح��دود دو برابر تعهدات خود عمل 

کرده و محصول در بورس کالا فروختند.

وی خاطرنش��ان ساخت: فولاد سازان ترجیح می دهند به 
جای ص��ادرات، ۲۰ تا ۲۵ درصد ش��مش را در بورس کالا 
بفروش برسانند و بقیه را در بازار آزاد به نوردکاران با قیمتی 

به میزان ۲۰ تا ۳۲ درصد بالاتر بفروشند.
رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران تصریح کرد: وزارت 
صنعت براساس بخشنامه ای به نوردکاران در یکی دو هفته 
گذشته، خواستار آن شده که واحدهای تولید کننده مقاطع 
طویل نس��بت به پروانه خود، ۶۰ درص��د ظرفیت نهایی را 
در ب��ورس کالا عرض��ه کنن��د، درحالی که ای��ن واحدها از 
ابتدای سال ۱۳۹۹ کمتر از ۳۵ درصد ظرفیت خود را تولید 

کرده اند. 
وی خاطرنش��ان س��اخت: وزارت صنع��ت چگونه میزان 
عرضه واحدهای ن��وردی را براس��اس ۱۰۰ درصد ظرفیت 

تعیی��ن می کند درحالی که این موضوع بدور از ارزیابی های 
کارشناسی اس��ت و اعتماد به تشکل هاس��ت، درعین حال 

شرایط را برآن آگاهی دارند.
رئی��س انجمن مزب��ور اضافه کرد: تولیدکنن��دگان فولاد 
نس��بت به افزایش قیمت ه��ا در آینده تضمی��ن و گارانتی 
می گیرند و با درنظرگرفتن شمش فروخته شده به نوردکار 
در ش��هریورماه با توجه به قیمت تمام شده شمش به علاوه 
ارزش افزوده و کرایه حمل برای نوردکار هرکیلو ش��مش ۹ 

هزار و ۴۰۰ تومان قیمت گذاری می شود.
وی معتقد اس��ت: اکنون نوردکار باید یا محصولش را زیر 
قیمت بفروش��د یا نقدینگی خود را ب��ه نوعی در بازار برای 
جب��ران ضرر در گردش قرار دهد و یا بدلیل خریداری مواد 

اولیه گران، تولید خود را با قیمت بالا بفروش برساند.

مدیر خرید مواد اولیه و انرژی فولاد مبارکه اصفهان مدیریت 
کسری مواد اولیه، استخراج حداکثری از همه واحدهای معدنی 
به صورت ماهانه توسط وزارت صنعت،  معدن و تجارت و حذف 
دلالان از چرخه مواد اولیه را بهترین راهکارهای جبران کسری 
کنسانتره و گندله عنوان کرد و گفت: در همین زمینه شناسایی 
و اکتشاف معادن سنگ آهن در دستور کار فولاد مبارکه اصفهان 

است.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان ، رضا حیدری 
افزود: فولاد مبارکه اصفهان در سال ۹۹ سال »جهش تولید« 
را ب��ه معن��ای واقع��ی ب��ا جهش تولید آغ��از کرد و با وجود همه 
مش��کلاتی که در تأمین مواد اولیه، از جمله کس��ری کنس��انتره 
و گندله، گریبانگیر این ش��رکت بود، خوش��بختانه از ابتدای 

سال تاکنون رکوردهای خوبی در تولید کسب کرده است.
وی با اش��اره به اینکه از ابتدای امس��ال درباره قیمت گذاری 
کنس��انتره، گندله و آهن اس��فنجی بین کارشناس��ان اختلاف 
وجود داشت و شرکت های معدنی انتظار داشتند امسال ضرایب 

مصوب وزارت صنعت،  معدن و تجارت برای کنسانتره، گندله و 
آهن اسفنجی افزایش پیدا کند، افزود: فولادسازان مدعی بودند 
که با توجه به اس��تخراج ضرایب بر اس��اس تحلیل ها و نظرات 
کارشناسی و افزایش قابل توجه قیمت شمش، نیازی به افزایش 
ضرایب وجود ندارد. خوشبختانه با توجه به فرصتی که وزارت 
صنعت،  معدن و تجارت برای کارشناسان مهیا کرد، فعلا افزایش 
ضرایب از دستور کار وزارت صنعت ،  معدن و تجارت خارج شده 
است. حیدری تأکید کرد: در سال جاری باید هریک از واحدهای 
تولیدی تنها محصولات خود را به زنجیره فولاد عرضه کند تا 
از ورود دوباره دلال ها به خرید کنس��انتره و گندله جلوگیری 
شود و قیمت صادراتی واحدهای معدنی بعد از کسر هزینه های 
حمل ونق��ل داخل��ی، هزینه ه��ای انباری و پرِت، قطعا با قیمت 
کنسانتره و گندله با مدل سرمایه گذاری انطباق خواهد داشت.  

در حال بررسی پهنه های معدنی موجود در کشور هستیم
مدیر خرید مواد اولیه و انرژی فولاد مبارکه اصفهان همچنین 
به رویکرد شرکت های معدنی در سال های اخیر و سرمایه گذاری 

آن ها در حوزۀ پایین دستی اشاره کرد و افزود: با توجه به اینکه 
در سال های اخیر شرکت های معدنی به جای اکتشاف بیشتر و 
توسعه معادن خود به سرمایه گذاری در حوزه های پایین دستی 
روی آوردند، فولاد مبارکه اصفهان ناچار ش��د از س��ال گذش��ته 
وارد حوزۀ معدن شود. در حال حاضر همکاران ما در معاونت 
معدنی فولاد مبارکه اصفهان در حال بررسی پهنه های موجود 
در کشورند تا بتوانند با شناسایی و اکتشاف معادن سنگ آهن 
بخشی از کسری مواد اولیۀ فولاد مبارکه اصفهان را تأمین کنند.

حیدری همچنین به ارائه راهکاری اساس��ی برای مدیریت 
کسری مواد اولیه اشاره کرد و گفت: پیشنهاد ما برای مدیریت 
کسری مواد اولیۀ شرکت های فولادساز این است که تولید همۀ 
واحدهای معدنی توسط وزارت صمت به صورت ماهانه استخراج 
شود و خریداران واحدهای معدنی نیز به صورت شفاف معرفی 
شوند. وی تصریح کرد: اگر این گونه شود، قطعا تولیدکنندگان 
کنس��انتره، گندله و آهن اس��فنجی محصولات خود را فقط به 
فولادسازها خواهند فروخت و دست دلال ها و واسطه ها از این 

بازار کوتاه می ش��ود. با این اتفاق قطعا کس��ری مواد در داخل 
کشور جبران می شود و کنترل قیمت ها از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیز میسر خواهد شد. مدیر خرید مواد اولیه و 
انرژی فولاد مبارکه اصفهان درباره راهکار مدیریت هزینه در 
شرکت های فولادسازی اظهار داشت: اگر شرکت های فولادساز 
بتوانند در خرید کالاهای اساسی با همدیگر هماهنگ شوند، 
قطعا هزینه و زمان تأمین کالا کاهش زیادی پیدا می کند. در 
خصوص بومی سازی و تأمین داخلی اقلام وارداتی باید تجارب 
به اشتراک گذاشته شود. به عنوان مثال، تجارب فولاد مبارکه 
اصفهان در بومی س��ازی وایرهای مغزدار و س��اخت »کافی و 
کازی« موردنیاز خط تولید که پیش  از این از خارج از کش��ور 
تأمین می ش��د، به اش��تراک گذاش��ته شود. حیدری با تأکید بر 
اینکه همچنان مش��کل کس��ری مواد اولیه ش��امل کنسانتره و 
گندله پابرجاست اظهار  کرد: با وجود همه مشکلات در سال 
جدی��د ه��ر روز رکورده��ای بیش��تری در عرص��ه تولید در این 

شرکت به ثبت رسیده است.

رئیس هیات مدیره انجمن نوردکاران: 
عرضه ناکافی شمش فولادی در بورس به تقاضا دامن می زند

راهکار مدیریت کسری مواد اولیه

آسیب تقاضای کاذب فولاد به تولید کنندگان
گروه معدن

مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال 
گفت: مش��کل کمبود مواد اولیه باعث ش��ده تا 
در س��الیان گذشته، میزان تولید واقعی شرکت 
ف��ولاد ت��اراز از ۵۵ درصد ظرفی��ت تولید این 
شرکت تجاوز نکند. برای این که تولیدکنندگان 
محصولات ف��ولادی بتوانند مواد اولیه موردنیاز 
خود را تأمین کنند و جهش تولید را رقم بزنند، 
تقاضاهای کاذب باید از بازار فولاد خارج ش��ود 
و ب��ا حذف واس��طه ها، مواد اولیه مس��تقیما به 

تولیدکنندگان برسد.
سعید رشیدی به چیلان گفت: شرکت فولاد 
ت��اراز چهارمحال به عنوان تولیدکننده ورق های 
گالوانیزه و گالوالوم در شهرک صنعتی شهرکرد 
در استان کمتربرخوردار چهارمحال و بختیاری 
قرار دارد. این شرکت در سال ۱۳۹۵ با ظرفیت 
۲۷۰ هزار تن در س��ال به بهره برداری رس��ید 
و در آن ۲۰۰ نفر به صورت مس��تقیم مش��غول 
به کار هس��تند و حدود ۴۰۰ نفر نیز اش��تغال 

غیرمستقیم ایجاد کرده است.
در تأمی�ن م�واد اولی�ه ب�ا مش�کل  �

روبه رو هستیم
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال 
عنوان کرد: مهم ترین مشکل این شرکت، تأمین 
مواد اولیه است. به دلیل معضل در حوزه تأمین 
م��واد اولیه، میزان تولید ش��رکت ف��ولاد تاراز 
چهارمح��ال هی��چ گاه از ۵۵ درصد ظرفیت این 
کارخانه فراتر نرفته است. بیشترین میزان تولید 
ش��رکت ۱۵۰ هزار تن بوده که در سال ۱۳۹۸ 

محقق شده است.
وی اف��زود: برای امس��ال، تولی��د ۱۸۰ هزار 
ت��ن محصول را در برنامه داش��تیم و حتی این 
آمادگی را داش��تیم که تولید خود را به بیش از 
۲۰۰ هزار تن برس��انیم. اما متأس��فانه در ۴ ماه 
نخست سال ۹۹، با مشکل جدی در تأمین مواد 

اولیه روبه رو بوده ایم.
رش��یدی ادامه داد: ماده اولیه موردنیاز فولاد 
تاراز چهارمحال، کلاف های س��رد خام است. به 
دلیل محدودیت در عرضه کلاف های س��رد در 
ب��ورس کالا، در امس��ال حتی مجب��ور بوده ایم 
کلاف  گرم خریداری کنیم و با صرف هزینه های 

زی��اد، به صورت کارمزدی آن را به کلاف س��رد 
که ماده اولیه کارخانه اس��ت، تبدیل کنیم. این 
ام��ر هزینه های زیادی از جمل��ه کارمزد تبدیل 
ورق گرم به کلاف س��رد، هزین��ه حمل ونقل و 
پِ��رت زیاد را به کارخانه تحمیل کرده و کاهش 
س��ودآوری را درپی داشته اس��ت. علاوه بر این 
توقف��ات خط تولید که در نتیج��ه کمبود مواد 
اولیه روی می دهد، افزایش هزینه ها را به همراه 

دارد.
ب�ه  � مس�تقیما  بای�د  اولی�ه  م�واد 

تولیدکننده واقعی برسد
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال 
خاطرنشان ساخت: برای حل مشکل تأمین مواد 

اولیه، باید ترتیبی اتخاذ داده شود که واسطه ها 
از بازار محصولات فولادی حذف ش��وند، و مواد 
اولیه مس��تقیما در اختی��ار تولیدکنندگان قرار 
گیرد. اختلاف قیمت فولادی که در بورس کالا 
عرضه می شود و بازار آزاد، رانتی به وجود آورده 
ک��ه ایج��اد تقاضاهای کاذب س��نگین را درپی 
داشته است. این تقاضاهای کاذب که سوداگرانه 
هس��تند و هدف شان سود ش��خصی است، باید 

حذف شوند.
رش��یدی با اشاره به ظرفیت تولید فولاد تاراز 
چهارمحال گفت: ظرفیت تولید ما ۲۰ هزار تن 
در ماه اس��ت. یا باید بتوانیم ب��ه این میزان هر 
ماه از بورس کالا، کلاف سرد خریداری کنیم یا 

این که در خارج از بورس، این سهمیه مواد اولیه 
به ما اختصاص داده شود.

باع�ث جه�ش  � س�ود تولیدکنن�ده 
تولید می شود

مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال 
تأکی��د کرد: چی��زی که نبای��د فراموش کنیم، 
این اس��ت که س��ود تولیدکننده، افزایش تولید 
و اج��رای طرح ه��ای توس��عه را درپ��ی خواهد 
 داش��ت و ای��ن امر اس��ت که جه��ش تولید را 

رقم می زند.
ک��ه  کاذب��ی  تقاض��ای  ش��د:  ی��ادآور  وی 
درحال حاض��ر در ب��ازار ف��ولاد وج��ود دارد، به 
تولیدکنندگان واقعی فش��ار وارد می کند و هم 
میزان تولید و هم سود آنان را کاهش می دهد.

خ��ود  نوب��ه  ب��ه  نی��ز  تولی��د  کاه��ش   
 افزای��ش قیمت ه��ا و ت��ورم بیش��تر را درپ��ی 
خواهد داش��ت. تولیدکنندگان بای��د مواد اولیه 
خ��ود را با قیم��ت منطقی دریاف��ت کنند و با 
س��ود منطقی، محصول تولی��دی را در اختیار 
حلقه های بعدی تولید قرار دهند تا ثبات به این 

طرق در بازار ایجاد شود.

با روش های دس�توری، ب�ازار فولاد  �
آرام نمی شود

مهندس رش��یدی در مورد راهکار ایجاد ثبات 
در بازار فولاد عنوان کرد: تا روش های دس��توری 
وجود دارد، تقاضاه��ای کاذب اجازه آرامش را به 
ب��ازار فولاد نخواهند داد. باید اجازه داده ش��ود تا 
سازوکار عرضه و تقاضا در بورس کالا حاکم شود 
ت��ا تقاضاهای کاذبی که در نتیج��ه رانت قیمتی 
ش��کل گرفته از بازار خارج شوند. این تقاضاهای 
کاذب، مانع از این هستند که مواد اولیه با قیمت 
منطقی به تولیدکنندگان واقعی برسد. وی گفت: 
راه جهش تولید، در سالی که از سوی مقام معظم 
رهبری با این عنوان نام گذاری ش��ده، از حمایت 
از تولیدکننده می گ��ذرد. حمایت از تولیدکننده 
اس��ت که باع��ث جهش تولید در ش��رایط جنگ 
اقتصادی می ش��ود. اگر به جای حمایت از تولید، 
فش��ار به تولیدکننده وارد ش��ود و ب��ا روش های 
دس��توری و ایجاد زمینه ب��رای تقاضاهای کاذب، 
سود تولیدکنندگان کاهش یابد، واسطه ها و سود 
شخصی آنها در بازار مانور می دهند و همه این ها 
به ضرر کشور در شرایط حساس فعلی خواهد بود.

صنعت آلومینیوم در حلقه های مختلف زنجیره 
تولید طی ماه های گذش��ته با تب و تاب بسیاری 

روبه رو بوده است.
نرخ فروش ش��مش آلومینی��وم در این مدت 
رشد قابل توجهی را تجربه کرده است. رشد نرخ 
دلار و افزای��ش قیمت این محصول در بازارهای 
جهان��ی به عنوان اصلی ترین دلایل رش��د قیمت 
آلومینیوم طی ۲ هفته گذشته مطرح شده است. 
اما ط��ی ماه ه��ای گذش��ته الته��اب در بازار 
ب��ه امری ع��ادی و روزانه تبدیل ش��ده اس��ت. 
ای��ن آش��فتگی ها از مس��ائل کلان اقتص��ادی 
 آغ��از می ش��ود و اثرات خ��ود را ت��ا جزئی ترین 

بازارها می گذارد. 
عرض��ه آلومینی��وم در بورس کالا نی��ز از این 
آش��فتگی ها بی تاثی��ر نب��وده اس��ت. در چنین 
ش��رایطی قیمت تمام ش��ده محص��ولات نهایی 
آلومینیومی افزای��ش می یابد و درنتیجه از توان 
رقاب��ت تولیدکنندگان محص��ولات آلومینیومی 
پایین دستی در بازار بین المللی کاسته می شود. 

کنت��رل ب��ازار در موقعی��ت کنون��ی دش��وار 
اس��ت اما برخ��ی چالش ه��ای موج��ود به دلیل 
پدی��د  غل��ط  سیاس��ت های  و  نظ��ارت  نب��ود 
 می آی��د و بر ب��ار تولیدکنندگان بی��ش از پیش 

می افزاید. 
کم��ا اینکه در ۲ ماه گذش��ته ش��اهد رش��د 
افسارگس��یخته قیم��ت آلومینی��وم در ب��ورس 
کالا و رقاب��ت قابل توج��ه ب��رای خری��د ای��ن 
محصول بودی��م. هرچند دلایل��ی مانند کمبود 
ارز ب��رای تولیدکنن��دگان صنایع پایین دس��تی 
در مس��یر تامی��ن مواد اولی��ه تولی��د آنها برای 
رش��د قیمت هامطرح ش��د، اما نب��ود نظارت بر 
رون��د عرضه، این آش��فتگی ها را تش��دید کرد. 
کم��ا اینکه درحال حاضر ش��اهدیم ک��ه با ایجاد 
س��اختاری مبن��ی بر ت��داوم عرضه ش��مش در 
ب��ورس کالا از س��وی تولیدکنن��دگان صنای��ع 
 بالادس��تی، ثب��ات نس��بی بر ای��ن بازار س��ایه 

افکنده است. 
البت��ه بخش قابل توجهی از ای��ن چالش ها در 
سایه رایزنی و همفکری فعالان صنعت آلومینیوم 
و تلاش سندیکای صنایع آلومینیوم برطرف شد؛ 
بنابراین در چنین ش��رایطی از سیاس��ت گذاران 
این حوزه انتظار می رود با مشورت کارشناسان و 
بررسی همه جانبه شرایط اقدام به اخذ تصمیمات 

و دستورالعمل های جدید کنند.
توج��ه به این نکت��ه ضروری به نظر می رس��د 
که ظرفیت قابل توجهی از صنایع پایین دس��تی 
آلومینیوم در کش��ور احداث شده است، بنابراین 
تامین نیاز این صنایع به شمش با قیمت مناسب 

باید در اولویت باشد. 
کم توجه��ی ب��ه نی��از ای��ن صنای��ع، زمین��ه 
متضرر ش��دن واحده��ای موردبح��ث را فراهم 
می کن��د و حت��ی می توان��د ب��ه تعطیل��ی این 
واحده��ا منج��ر ش��ود. بنابراین باید ب��رای رفع 
ای��ن صنع��ت چ��اره ای اساس��ی   چالش ه��ای 

اندیشیده شود. 

تداوم زنجیره موفقیت ها 
در فولاد خراسان

مجتمع فولاد خراس��ان در س��ال ۱۳۹۹ عنوان 
واحد نمونه صنعتی اس��تان را احراز کرد و زنجیره 
افتخارات بزرگ ترین مجموعه صنعتی شرق کشور 
را تداوم بخش��ید. به گ��زارش روابط عمومی فولاد 
خراس��ان، آیین تقدیر از واحد های نمونه صنعتی 
استان در س��ال »جهش تولید« در روز پنجشنبه 
۲۰ ش��هریور ماه ۱۳۹۹ از س��وی »خانه صنعت، 
معدن و تجارت استان« برگزار شد و در آن معاون 
اقتصادی اس��تاندار خراس��ان رضوی، لوح تقدیر و 
تندیس »واحد نمونه صنعتی س��ال ۱۳۹۹« را به 
کسری غفوری، مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان 
اهدا کرد. واحد رواب��ط عمومی این موفقیت را به 
مدیریت عالی سازمان، همکاران پرتلاش، شرکای 
اقتصادی و همشهریان گران قدر نیشابوری تبریک 
عرض می کند. گفتنی اس��ت اس��ت این ش��رکت، 
واح��د صنعتی نمونه اس��تان خراس��ان رضوی در 

امسال بر اساس عملکرد سال ۱۳۹۸ شده است.

یادداشت

خبر

سعید برزگر
کارشناس بازار

 نبود نظارت
 بر بازار آلومینیوم



سه شنبه   25 شهریور 1399   26 محرم 1442    15 سپتامبر 2020   سال سوم  شماره 442 

آدرس: تهران- میدان هفتم تیر- خیابان قائم مقام فراهانی-   پلاک 74
تلفن:82190 - نمابر:88713730 - پیامک:30082190

سازمانآگهیها:3-88722732 - نمابرآگهیها:88724211
توزیعوسازمانشهرستانها:88722735

www.instagram.com/Madandaily
www.Madandaily.com

www.twitter.com/Madandaily
www.t.me/Madandaily

 E-mail:info@madandaily.com
tozi.smtnews@gmail.com

چاپ: شرکت چاپ رواق روشن مهر
ی 

ید
فر

دا 
 آی

س:
عک

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:
ناصر بزرگمهر

زیرنظرشورایسردبیری
مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی

نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

سایه روشن های سرمایه گذاری بانک ها در بورس

مسئولان انتظار بازار را بالا نبرند

گروه معدن

از تصمیم های مهم شورای عالی بورس برای بازگشت 
ثب��ات و تع��ادل به معام��لات بورس، لغ��و ممنوعیت 
س��رمایه گذاری بانک ها در بورس بود که به نظر برخی 
نمایندگان مجلس، اقدامی نادرست بوده، اما شماری از 
کارشناسان بازار س��رمایه معتقد هستند که این اقدام 

می تواند تاثیر مثبت در بازار داشته باشد.
آخرین جلس��ه ش��ورای عالی بورس روز پنجش��نبه، 
هفته گذش��ته با حض��ور اعضای ش��ورای عالی بورس، 
رئی��س بانک مرکزی و 2 نماینده مجلس برگزار ش��د 
که ثمره این جلسه، بحث و بررسی در زمینه آیین نامه 
پیشنهادی، حفظ ثبات بازار سرمایه و صیانت از حقوق 

سهام داران و سرمایه گذاران بود.
 یکی از تصمیمات اتخاذ ش��ده در این جلس��ه، منع 
مش��ارکت بانک ه��ا در رابط��ه با مفاد م��اده 1۶ و 17 
قان��ون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کش��ور بود که در این زمینه اعلام شد بانک ها مجاز به 
س��رمایه گذاری در بازار سرمایه خواهند بود و به گفته 
رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار، چنین تصمیمی 
نقش بانک ها در تاس��یس نهاده��ای مالی در بورس را 

تقویت خواهد کرد.
در ابتدا این مصوبه با برخی از حاش��یه ها همراه شد 
و شایعه عدم قابلیت اجرای مصوبه شورای عالی بورس 
و مغایرت این مصوبه با قانون رفع موانع تولید و خروج 

بانک ها از بنگاه داری را مطرح کردند.
مصوب�ه  � ب�ه  مجل�س  نماین�ده  اعت�راض 

شورای عالی بورس
گس��تردگی این اعتراضات تا جای��ی پیش رفت که 
»حمیدرضا حاجی بابایی«، رئیس کمیس��یون برنامه و 
بودج��ه مجلس درباره این مصوبه جدید ش��ورای عالی 
بورس در توییتر نوش��ت: مصوبه شورای عالی بورس در 
رابطه با الغای مواد1۶ و17قانون رفع موانع تولید، برای 
ورود بانک ها و موسسات اعتباری به بازار سهام کشور، 
تخلف قانونی و عبور از مجلس است. باید مراقب اعتماد 
و مناف��ع عمومی ب��ود. وزیر اقتصاد و رئیس س��ازمان 
بورس باید این هفته در کمیس��یون برنامه و بودجه و 

محاسبات پاسخگو باشند.
تلاش برای بازگش�ت ثب�ات و آرامش به  �

بورس
ام��ا این توییتر رئیس کمیس��یون برنام��ه و بودجه 
مجلس با واکنش توییتری اعضای ش��ورای عالی بورس 
همراه بود و در این زمینه »حسین سلاح ورزی«، نائب 
رئیس اتاق بازرگانی ایران و عضو ش��ورای عالی بورس 
در پاسخ به حاجی بابایی نوشت: »در شرایطی که همه 
برای بازگشت ثبات و آرامش به بورس تلاش می کنند، 
رئی��س کمیس��یون بودجه مجلس، ندیده و نش��نیده، 
تصمیمات شورای عالی بورس را تخلف محرز تشخیص 
داده ان��د! با توجه ب��ه حضور 2 نماین��ده ناظر مجلس 
در این ش��ورا، بهتر نبود که در م��ورد جزییات ابتدا با 

همکاران خود مشورت می کردند؟«
ل�زوم مذاک�ره ب�ا رئیس ش�ورای بورس  �

پیش از اظهار نظر توسط نمایندگان
ش��اهین چراغی، دیگر عضو ش��ورای عالی بورس نیز 
در توییتی نوشت: »دو عضو از مجلس شورای اسلامی 
ناظر بر مصوبات ش��ورای بورس هس��تند، همچنین با 
توجه به تخصصی بودن مصوبات ش��ورا، انتظار می رود 
قبل از انتشار اطلاعات نادرست درباره تصمیم شورا در 
فضای رس��انه ای، به جهت حفظ حقوق مردم و محمل 
قانونی مصوبه مذکور، حداقل با رئیس ش��ورای بورس 

مذاکره می کردید.«

مغای�رت  � ب�ورس  ش�ورای عالی  مصوب�ه 
قانونی ندارد

ب��ه دنب��ال چنی��ن واکنش های��ی به مصوب��ه اخیر 
شورای عالی بورس، س��عید اسلامی، عضو شورای عالی 
بورس شایعه اجرایی نبودن مصوبه شورای عالی بورس 
و مغایرت این مصوبه با قانون رفع موانع تولید و خروج 
بانک ها از بنگاه داری را تکذیب کرد و گفت: این مصوبه 
کاملا قابل اجرا است و بندهایی از آن به موضوع قانون 
خ��روج بانک ها از بنگاه داری اش��اره و آن را حل کرده 

است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه ش��ورای عالی بورس در برخی 
م��وارد درباره بندهای قانونی اج��ازه ورود دارد، گفت: 
2نماینده مجلس شورای اسلامی به عنوان ناظر شورا و 
رئیس کل بانک مرکزی به عنوان یکی از اعضای شورا 
در جریان این مصوبات هستند و هیچ منع قانونی برای 

اجرای آن وجود ندارد.
اسلامی بیدگلی در پاسخ به این پرسش که آیا ورود 
بانک ها و خرید س��هام به وس��یله آنها بع��د از مصوبه 
ش��ورای عالی بورس نی��ازی به ابلاغی��ه بانک مرکزی 
دارد ی��ا خیر، گفت: با توج��ه به اینکه رئیس کل بانک 
مرکزی، عضو ش��ورای عالی بورس است فعلا نیازی به 
چنین ابلاغیه ای نیس��ت اما ب��ه طور قطع هر زمان که 
نیاز هم باش��د رئیس کل بانک مرکزی به عنوان عضو 
ش��ورای عالی بورس که مصوبه های این ش��ورا را امضا 

می کنند، این ابلاغیه را صادر خواهد کرد.
ای��ن عضو ش��ورای عالی بورس درب��اره اینکه برخی 
نماینده ه��ای مجل��س در مصاحبه هایی ای��ن مصوبه 
شورای عالی بورس را غیر قابل اجرا و مغایر با قانون رفع 
موان��ع تولید می دانند، گفت: ای��ن مصوبه با حضور دو 
نماینده مجلس شورای اسلامی به عنوان عضو ناظر در 
شورای عالی بورس، نهایی و تصویب شد؛ پس مغایرت 
قانونی ندارد و ش��ورای عالی بورس از اختیارات قانونی 

خودش در این رابطه استفاده کرده است.
نامه اعتراض آمیز به رئیس مجلس  �

هیجان های ایجاد شده به دنبال مصوبه شورای عالی 
بورس فقط با اعتراض برخی از نمایندگان مجلس پایان 
نیافت بلکه اندیش��کده اقتص��اد مقاومتی در نامه ای به 
»محمدباقر قالیباف« رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی 
نس��بت به مصوبه اخیر ش��ورای عالی بورس درباره لغو 
ممنوعیت س��رمایه گذاری بانک ه��ا در بورس واکنش 
نش��ان داد و اع��لام ک��رد: هرچند ه��دف از این اقدام 

»حفظ س��رمایه مردم« ذکر ش��ده، نتیجه آن در عمل 
»تنگنای معیشت عموم جامعه« خواهد بود.

بانک ها، بازیگران خوب بازار سرمایه �
ش��ورای عالی بورس و س��ازمان ب��ورس از یک ماه 
گذش��ته که بازار وارد مس��یر نوسان و افتی شدید شد 
هم��ه تلاش خود را برای بازگش��ت ثب��ات و تعادل به 
بازار به کار گرفت و جلسه هایی متعدد را در این زمینه 
برگ��زار ک��رد، اما اعتراض برخی از مس��ئولان کش��ور 
نش��ان دهنده مخالفت آنها با مصوبه اخی��ر درباره لغو 
ممنوعیت س��رمایه گذاری بانک ها در بورس بوده است 
که در این زمینه بهزاد احمدی نس��ب، این کارش��ناس 
بازار س��رمایه به ایرنا گفت: بانک ه��ا با توجه به حجم 
نقدینگ��ی و قدرت��ی ک��ه در اختیار دارن��د می توانند 

بازیگران خوبی در بازار سرمایه باشند.
وی ادام��ه داد: ای��ن موض��وع نباید فراموش ش��ود 
ک��ه س��رمایه گذاری بانک ها در ب��ورس باید به صورت 
مدیریت ش��ده انجام ش��ود، زیرا بازار سرمایه در ایران 
بازار هوش��مندی نیست و فقط تعداد کمی از افراد که 
به عنوان س��رمایه گذار وارد بازار ش��دند، سرمایه گذار 
واقعی هستند، عمده این افراد اطلاعات دقیقی از بازار 
س��رمایه ندارند که این موض��وع می تواند نقطه ضعفی 

برای بازار باشد. 
احمدی نس��ب خاطرنش��ان کرد: اگر بورس در ایران 
مانند بازار سرمایه سایر کشورهای دنیا بازار هوشمندی 
بود مش��کلی از این تصمیم شورای عالی بورس و ورود 
بانک ها به بورس پیش نمی آمد اما با توجه به اینکه بازار 
بورس در ایران، بازار هوشمندی نیست و افرادی که در 
یک س��ال اخی��ر وارد بازار ش��دند از فضاهایی نامعتبر 
سیگنال گرفتند و بدون تحلیل اقدام به خرید و فروش 
کردن��د، این تصمیم می تواند تا ح��دودی نگران کننده 
باش��د. این کارشناس بازار س��رمایه گفت: اگر بانک ها 
درست به سمت سرمایه گذاری هدایت نشوند، به دنبال 
بازارسازی باشند و دس��ت به برخی از دستکاری ها در 
بازار بزنند، این مصوبه ش��ورای عالی بورس می تواند به 
عنوان نکته ای منفی به ش��مار رود اما در صورت انجام 
آن به صورت کنترل ش��ده و مدیریت ش��ده این اقدام 

می تواند، اقدامی بسیار مثبت برای بازار تلقی شود.
وی ب��ا بیان اینکه در هیچ کج��ای دنیا برای بانک ها 
ممنوعیتی جهت سرمایه گذاری در بورس ایجاد نشده 
است، خاطرنشان کرد: در سایر کشورهای دنیا، بانک ها 
در بورس سرمایه گذاری می کنند و مشکلی هم به وجود 

نخواهد آمد اما به ش��رط آنکه نهاد ناظر، دستکاری در 
ب��ورس را به صورت دقیق رصد کند تا دس��تکاری در 
بازار انجام نشود زیرا در وضعیت فعلی حجم نقدینگی 
و س��پرده در اختیار بازار می تواند ایجاد کننده هیجان 

در بازار باشد.
احمدی نس��ب افزود: لغو ممنوعیت س��رمایه گذاری 
بانک ها در بورس را نمی توان چندان به عنوان حمایت 
از بازار تلقی کرد زیرا در دنیا عرضه و تقاضا تعیین کننده 
مس��یر اصلی بورس اس��ت و در هیچ کشوری، دولت و 
حقوقی ها به دنبال کاهش التهاب و نوسان های موجود 

در بورس نیستند.
این کارش��ناس بازار سرمایه گفت: س��ازمان بورس 
بای��د به عنوان نهاد ناظر زمانی که ش��اهد ورود حجم 
گس��ترده ای از نقدینگی به بازار بود، آنها را به س��مت 
سرمایه گذاری هوشمند یعنی سبدگردان ها و صندوق 
سرمایه گذاری هدایت و از این طریق سرمایه ها را وارد 
ب��ازار می کرد ت��ا در وضعیت فعلی و ب��ا وجود چنین 
هیجانات��ی ضربه ای ب��ه بازار وارد نش��ود، در حالی که 

چنین اتفاقی در بازار رخ نداد.
وی بر ایجاد تع��ادل معاملات بورس از طریق عرضه 
و تقاض��ا تاکی��د کرد و گفت: بهتر اس��ت اقدامی برای 
برداش��ته شدن س��قف نوس��ان معاملات روزانه بورس 
برداش��ته ش��ود اما با توجه به اینکه نظارت دقیقی بر 
روی ب��ورس وج��ود ندارد؛ بنابرای��ن در وضعیت فعلی 

نمی توان چنین انتظاری را از بازار داشت.
احمدی نس��ب اظهارکرد: مصوبه اخیر ش��ورای عالی 
بورس مبنی بر لغو ممنوعیت س��رمایه گذاری بانک ها 
می تواند با تاثیر مثبت در بازار همراه باش��د، به ش��رط 
آنک��ه نظارت دقیق ب��ر روی بازار ص��ورت گیرد، همه 
س��هامداران حقوقی و حقیقی حق س��رمایه گذاری در 
ب��ازار را دارند به ش��رط آنکه دس��تکاری به دنبال این 

اقدام در بازار انجام نشود.
ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه گف��ت: در صورتی 
که معام��لات بازار ب��ا تحلیل همراه باش��د حقوقی ها 

نمی توانند هیچ هیجانی را در بازار ایجاد کنند.
نیاز بورس به رشد طبیعی و منطقی �

در ادامه نادر اس��راری، کارش��ناس بازار س��رمایه به 
مصوبه اخیر ش��ورای عالی بورس تاکی��د کرد و به ایرنا 
گف��ت: تا قبل از مصوبه لغو ممنوعیت س��رمایه گذاری 
بانک ه��ا در بورس، بانک ها فع��ال و در حال حمایت از 

سهام زیرمجموعه خود بودند.
وی ب��ا بیان اینکه بازار ب��رای بهبود معاملات نیاز به 
چنین مصوباتی ن��دارد، افزود: بازار در چند وقت اخیر 
به دلیل مس��ائلی دیگر بهم ریخت و با نوس��ان همراه 
ش��د، هر چقدر که اگر کمتر چنی��ن مصوباتی در بازار 
ابلاغ ش��ود بازار طبیعی تر و منطقی تر می تواند به روند 

تعادلی خود بازگردد.
 این کارشناس بازار سرمایه اظهارکرد: حقوقی هایی 
که در چند روز گذش��ته بازار را دچار مش��کل کردند 
بانکی ها نبودند؛ بنابراین اگر بازار به حالت طبیعی خود 
رها ش��ود و کلیه نمادها باز باش��ند بازار خود به تعادل 

می رسد و دوباره رشد خواهد کرد.
وی اظه��ار کرد: ابلاغ چنین مصوبه چندان در بهبود 
وضعیت بازار موثر نیس��ت زیرا بیشتر بانک ها در حال 
حمایت از س��هام زیر مجموعه خود هستند و تا قبل از 

این مصوبه در حال انجام فعالیت خود بودند.
اس��راری افزود: موضوعی که بازار را بهم ریخت حالا 
نمی تواند با ای��ن مصوبه بازار را به روزهای صعود خود 
بازگرداند، بلکه علت افت شدید بازار عدم اجازه اصلاح 
به ش��اخص بورس در زمانی بود که باید وارد فاز نزولی 

می شد.

سخنگوی کمیس��یون اصل 90 در توضیح نشست 
این کمیس��یون با مدیران و کارشناسان بورس، گفت: 
مس��ئولان نباید در موضوع بازار سرمایه که تخصصی 
است، صحبت های غیرتخصصی کنند، این نوع صحبت 

کردن انتظار بازار را بالا می برد.
به گزارش ایرنا، علی خضریان با اش��اره به نشس��ت 
عصر یکش��نبه کمیس��یون اص��ل 90 گف��ت: در این 
جلس��ه مشکلات س��هامداران بازار س��رمایه در مورد 
کاه��ش ارزش س��هام و س��هامداران خرد ب��ا حضور 
اعضای کمیس��یون اص��ل 90، قالیب��اف اصل رئیس 
س��ازمان بورس اوراق بهادار، معاونان سازمان بورس، 
کارشناس��ان حقیقی و حقوقی و تع��دادی از صاحب 

نظران و استادان دانشگاه بررسی شد.
نماینده مردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس ش��ورای اسلامی ادامه داد: نصرالله 
پژمانفر رئیس کمیسیون اصل 90 در این جلسه گفت 
که بازار س��رمایه در ماه جاری به دلیل کاهش ارزش 
سهام، دچار بحران شد و شاهد کوچ سرمایه در سطح 
وسیع از این بازار بود و ادامه این وضعیت ممکن است 
بازارهای واس��طه گری و دلالی تحت تاثیر قرار دهد و 
رشد تورم را به دنبال داشته باشد.خضریان اظهار کرد: 
با توجه به وظایفی که بر عهده س��ازمان بورس است، 
بسته ای از سوالات که در کمیته اقتصادی کمیسیون 
اص��ل 90 تهیه ش��ده بود، مط��رح و مقرر ش��د این 
س��والات ظرف یک هفته توسط رئیس سازمان بورس 
به کمیس��یون اصل 90 پاسخ داده شود تا بررسی های 
بعدی انجام ش��ود. ای��ن نماینده مجل��س بیان کرد: 
همچنین قرار شد س��ایر اعضای کمیسیون اصل 90 
در صورتی که س��والاتی به شکل مشخص درباره طرز 
کار، رفتار و عملکرد س��ازمان بورس در اتفاقات اخیر 

دارند به کمیسیون اصل 90 به طور مکتوب ارائه کنند 
تا در بس��ته تکمیلی کمیته اقتصادی کمیسیون قرار 
گیرد. وی ادامه داد: از نمایندگان مجلس و متخصصان 
حوزه بورس و سرمایه می خواهم اگر سوال و دیدگاهی 
دارند که طرح آن می تواند به بررسی بهتر این پرونده 
کم��ک کنن��د آن را ظرف 2 روز آینده ارس��ال کنند، 
چ��را که ای��ن پرونده موضوع ملی ب��وده و کل جامعه 
را درگیر کرده اس��ت.خضریان با بی��ان اینکه در این 
نشست کارشناس��ان حقیقی و حقوقی از جمله مرکز 
پژوهش های مجلس دیدگاه های خود را مطرح و ارائه 
کردن��د، گفت: همچنین در این جلس��ه تاکید ش��ده 
هدف اقدام��ات دولت و س��ازمان ب��ورس باید ایجاد 
ثبات در بازار س��رمایه باشد، بنابراین تاکید شد که از 
اقداماتی که دوباره موجب رش��د حبابی بازار می شود 
اجتناب کنند، این اقدامات شامل اجتناب از برداشت 
از صندوق توس��عه ملی و تعلیق ماده 1۶ و 17 قانون 

رفع موانع تولید، می شود.
سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس افزود: از سوی 
دیگر باید اقداماتی انجام شود که موجب اطمینان در 
س��هامدار خرد شود، در این جلسه راهکارهای کمکی 
برای فروش سهام به سهامداران خرد مطرح شد تا به 
جای کس��انی که چند 100 میلیون تومان سهام خود 
را می فروشند، سهامداران خرد از این فرصت استفاده 
کنن��د، این راه کار با عنوان حذف »س��رخطی زدن« 

مطرح شد.
این نماینده مجلس بیان کرد: پیشنهادی در ارتباط 
با بیمه سبد سرمایه گذاری ارائه و قرار شد در این باره 
بحث های تکمیلی انجام شود، در این راه کار قواعدی 
برای س��هامدار خرد در نظر گرفته می شود تا ریسک 
سبد خود را کاهش دهد و در عین حال از بیمه سبد 

خود به��ره ببرد و در صورت افت ارزش س��هام خود، 
بتواند اصل س��رمایه خود را حف��ظ کند.خضریان در 
ادامه توضیح داد: همچنین برای عمق بخشی به بازار 
سرمایه پیشنهاد شد تا پروژه های عمرانی و اقتصادی 
که از بازدهی خوبی برخوردار هس��تند از جمله سهام 
شرکت های پتروش��یمی در قالب صندوق پروژه میان 
سهامداران در بازار سرمایه عرضه شود تا هم نقدینگی 
بازار را جذب کند و هم عمق بخش��ی در بازار صورت 

بگیرد.
وی بیان کرد: درباره دلایل رش��د بازار در امس��ال 
بحث هایی انجام ش��د که از این موارد کس��ری بودجه 
در امس��ال و افزایش تورم انتظ��اری در ذهن فعالان 
بازاره��ای مالی بود. از دیگر دلای��ل افزایش نرخ ارز و 
همچنین و کاهش نرخ سود بانکی، حمایت های صریح 

مقامات اجرایی و سیاسی کشور از بازار سهام بود.
 البت��ه در جمع بن��دی مورد تاکید ق��رار گرفت که 
مس��وولان نباید در موضوع بازار سرمایه که تخصصی 
است، صحبت های غیرتخصصی کنند، این نوع صحبت 

کردن انتظار بازار را بالا می برد.
نماین��ده م��ردم ته��ران در مجلس گف��ت: افزایش 
نقدینگی در اقتصاد و مزیت های معامله گری در بازار 
س��هام به عنوان یکی دیگر از دلایل رشد بازار در سال 

جدید مطرح شد. 
وی ادامه داد: عدم مدیریت در عرضه س��هام توسط 
ش��خصیت های حقوق��ی فع��ال در بازار س��رمایه، به 
عبارتی افزایش عرضه س��هام به وسیله شخصیت های 
حقوقی از جمله دلایل ریزش بازار سرمایه بوده است. 
کم اعتمادی فعالان حقوقی در بازار س��رمایه نس��بت 
به وعده های مس��ئولان دولتی، ک��ه منجر به کاهش 
تقاضای س��هام و افزایش عرضه س��هام ش��ده است، 

یکی دیگر از دلایلی که زمینه س��قوط بازار س��رمایه 
ش��د. افزایش سریع شناوری س��هام عدالت مشمولان 
مستقیم در بازار س��هام، افزایش عرضه سهام در بازار 
یکی دیگر از دلایل بود. رش��د شدید قیمت های سهام 
در ماه های گذش��ته و ذخیره س��ود کسر شده توسط 
فعالان بازار که افزایش ارزش س��هام در بازار را فراهم 

کرده است نیز از دیگر موارد اشاره شده بود.
خضریان همچنین اظهار ک��رد: درباره چند راهکار 
در جلس��ه صحبت ش��د، ازجمله تصریح در افش��ا با 
اهمیت مثبت شرکت های سرمایه پذیر، فروش مابقی 
س��هام عدالت مش��مولان مس��تقیم به صورت بلوک، 
تس��هیل اجرایی ی��ا مقرراتی به ویژه افزایش س��هام 
خزانه ا زس��وی ش��رکت های پذیرفته ش��ده در بازار 
س��رمایه، کنترل فروش و محدودیت شدید در عرضه 
س��هام به وس��یله نهادهای حقوقی بزرگ شرکت های 
م��ادر مثل تامی��ن اجتماعی، س��تاد اجرای��ی فرمان 
امام )ره(، بنیاد مس��تضعفان، صندوق بازنشس��تگی، 
سازمان خصوصی سازی و... و الزام آنها به بازارگردانی 
س��هام ش��رکت های زیر مجموعه مطرح شد. دستور 
بازارگردانی مورد تایید مس��ئولان سازمان بورس قرار 
گرفت و مقرر شد به عنوان یک راهکار روی آن بیشتر 

کار شود.
س��خنگوی کمیس��یون اص��ل 90 تاکی��د ک��رد: 
موض��وع بورس در این کمیس��یون در جریان اس��ت 
و امیدواری��م ب��ا ظرفی��ت نظارتی مجلس و بررس��ی 
طرز کار س��ازمان بورس و عملکرد آنها طی یکس��ال 
گذش��ته و سیاس��ت گذاری کلان آنه��ا کم��ک کرد 
س��رمایه مالی مردم که چند وقت اخیر متضرر شدند 
 حفظ ش��ود و زمینه امنیت س��رمایه در بازار سرمایه 

را فراهم کند.

آیندهاقتصاد
بهبازارسرمایهگرهخوردهاست

معاون وزیر اقتصاد و دارایی گفت: آینده اقتصاد ما با بازار سرمایه گره خورده 
اس��ت و با ابزار اوراق تبعی و اوراق خزانه و بازارگردانی س��هامداران نباید نگران 

نوسانات بازار سرمایه باشند.
به گزارش تسنیم، محمدعلی دهقان دهنوی در برنامه تیتر امشب شبکه خبر 
گفت: در کش��ور ما بار اصلی تأمین مالی بر دوش بانک ها بوده است، اما اکنون 
ما انتخاب کرده ایم که بازار س��رمایه را به عنوان تأمین کننده مالی اقتصاد کشور 

حمایت کنیم و توسعه دهیم.
وی ضمن بیان اینکه نوس��انات ذات بازار س��رمایه است و در همه جای دنیا 
ب��ورس با افت و خیزهایی روبه روس��ت، به اقدامات حمایتی از بازار س��رمایه و 
سهامداران خرد اشاره کرد و گفت: باید در ابتدا نقدشوندگی برای این بازار ایجاد 
کنیم و از رفتارهای هیجانی جلوگیری کنیم و باید ساختارهای بازار را به نحوی 

اصلاح کنیم که سرمایه گذاران خرد کمتر آسیب ببینند.
دهقان دهنوی گفت: از ابتدای سال جریان ورودی به بازار سرمایه مثبت بوده 
و بیش از 100هزار میلیارد تومان وارد بورس ش��ده اس��ت. اما بازار ما متوسط 
س��هام شناورش کمتر از 25 درصد اس��ت و 75 درصد سهام دست سهامداران 

عمده است.
وی اف��زود: رفتارهای هیجانی برخی س��هامداران خرد تع��ادل بازار را به هم 
می زن��د و باع��ث کاهش قیمت ها می ش��ود و ای��ن موضوع فقط ب��ه خود آنها 
آسیب نمی زند بلکه به س��هامداران عمده نیز آسیب می زند. برای جلوگیری از 
آسیب دیدگی بازار سرمایه سهامداران عمده انگیزه دارند که با بازارگردانی مانع 

رفتارهای هیجانی شوند و آرامش را به بازار برگردانند.
معاون وزیر اقتصاد و دارایی اضافه کرد: نگاه بلندمدت در سهامداری و انتخاب 
درس��ت سهام و خرید غیر مستقیم س��هام از طریق شرکت های سرمایه گذاری 

مانع زیان سهامداران می شود.
دهق��ان دهنوی افت و خیز بورس را طبیعی دانس��ت و گفت: چرا حقوقی ها 
آرامند؟ چون آنها بازار و سهام را به خوبی می شناسند و انتخاب کرده اند در این 

بازار باشند.
مه��دی طغیانی، نماین��ده مجلس نیز گفت: بازارگردان��ی باید جدی تر اتفاق 
بیفت��د تا بازار به تعادل بازگردد، باید محدودیت های بازارگردانی را کمتر کنیم، 

یکی از محدودیت ها دامنه نوسانات است که باید به شکل پویا درآید.
وی، نقش مجلس را نظارتی دانس��ت و ابراز کرد: نهادها و شرکت های دولتی 
و عمومی که در بازار حضور داش��ته اند ح��الا باید نقش تاریخی خود را در بازار 
به عنوان بازارگردان ایفا کنند. بورس دیگر بورس س��ابق نیست و نیاز به تحول 

سخت افزاری و نرم افزاری دارد.
محمدحسن ابراهیمی س��روعلیا، معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار نیز در این برنامه ضمن اش��اره به ش��رایط بازار س��رمایه 
و اقدامات س��ازمان بورس در مس��یر توس��عه این نهاد اقتصادی سهام خزانه را 
مدنظر قرار داد و گفت: مکانیس��م س��هام خزانه به این ش��کل است که ناشران 
می توانند تا 10 درصد سهمش��ان را از بازار جمع آوری کنند که این کار طبیعتا 

به نقدشوندگی بازار کمک و نگرانی سهامداران خرد را مرتفع می کند.
وی اضافه کرد: دستورالعمل سهام خزانه به کلیه ناشرین ابلاغ شده و همین 
هفته دو یا سه شرکت سهام خزانه شان را عملیاتی می کنند و فرصت 2ساله به 

آنها داده شده است تا دوباره سهمشان را به بازار عرضه کنند.
سروعلیا گفت: اوراق فروش تبعی و سهام خزانه و بازارگردانی ابزاری هستند 

که به نقدشوندگی بازار کمک و نگرانی سهامداران خرد را برطرف می کند.

وراثسهامعدالتسهامداران
شرکتهایاستانیهستند

مدیر برنامه ریزی ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی گفت: وراث س��هام عدالت 
اموات عملا سهام داران شرکت های سرمایه گذاری استانی خواهند بود و مشمول 
روش غیر مستقیم هستند چراکه کسی روش مدیریت سهام را برای آنها انتخاب 

نکرده است.
به گزارش ایلنا، محمد جواد فرهانیان درباره آخرین اقدامات واگذاری س��هام 
عدال��ت اموات اظهارکرد: بخش��ی از اقدامات فراهم ش��دن زیرس��اخت ها برای 
واگذاری الکترونیک این س��هام به وراث اس��ت و بخشی دیگر پیوستن و لینک 

شدن دو ارگان و دستگاه قوه قضاییه و شرکت سپرده گذاری مرکزی است.
وی ادامه داد: البته عمده اقدامات زیرساختی انجام شده اما لینک دو دستگاه 
به یکدیگر زمان بر اس��ت. نمی خواهیم مردم را در وضعیت اضطرار قرار دهیم و 
پیش��نهاد ما به همه مردم این اس��ت که تا فراهم ش��دن زیرساخت ها اقدامات 
مربوط به انحصار وراثت را انجام دهند. مدیر برنامه ریزی ش��رکت سپرده گذاری 
گفت: طبق مصوبات، مالیات س��هام عدالت وراث هم بخش��یده ش��ده اس��ت. 
فرهانیان درباره زمان انتقال سهام عدالت اموات به وراث اظهارکرد: این موضوع 
بس��تگی به آماده بودن دو دس��تگاه دارد البته شرکت س��پرده گذاری مرکزی 
قسمت عمده راه را رفته  است. عملیات انتقال سهام عدالت متوفیان در ماه های 
آینده قابل انجام خواهد بود و مردم نگران این موضوع نباش��ند.  وی در پاس��خ 
به این سوال که عده ای از وراث نگران کاهش قیمت سهام عدالت هستند و در 
صورت تاخیر احتمال ریزش بیشتر این سهام آنها را متضرر می کند، گفت: وراث 
سهام عدالت اموات عملا سهام داران شرکت های سرمایه گذاری استانی خواهند 
بود و مش��مول روش غیر مستقیم هستند چراکه کسی روش مدیریت سهام را 

برای انها انتخاب نکرده است. بنابراین کسی بازنده نیست. 
مدیر برنامه ریزی شرکت سپرده گذاری تاکید کرد: نمی توانیم قولی بدهیم اما 
ش��اید برای این دس��ته از افراد، روش جدیدی انتخاب شود تا بتوانند سهام به 
ارث رس��یده را مدیریت کنند اما درحال حاضر برداش��ت اما این است که تمام 
کسانی که میراث دار سهام عدالت متوفیان هستند روش غیرمستقیم را انتخاب 
کردند.  فرهانیان با بیان اینکه در 10 سال گذشته حدود دو میلیون و 500هزار 
نفر از س��هام داران عدالت فوت ش��ده اند، گفت: عمده متوفیان س��هام عدالت از 

استان تهران هستند.

اخبار
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